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V POMURJU JE VPISOVANJE POSOJILA ZAKLJUČENO

Nad pričakovanjem
V zadnjih dneh preteklega tedna so občinske komisije 

za vpis ljudskega posojila Skopju zbirale še dokončna poro
čila s terena. Nekatere komisije so z delom že končale, ne
katere pa še ne.

Že podatki, ki so bili na vo
ljo  v  soboto, kažejo, da so v 
vseh štirih pomurskih obči
nah vpisali več posojila, kot 
so predvidevali. Tako so v  Lju
tomeru presegli predvideno 
vsoto za 3 milijone 432 tisoč 
din. v  Lendavi znaša presežek 
3 milijona 66 tisoč din, v  Gor
nji Radgoni pa 4 milijone 513 
tisoč din. Podatki o vpisu po 
sojila v občini Murska Sobota 
prav tako kažejo, da je pred
videni znesek presežen. V  M. 
Soboti še zbirajo poročila s te
rena, vendar je vsota posojila 
že v  soboto znašala 91 milijo
nov 238 tisoč dinarjev.

V  ostalih občinah so vpisali 
naslednje zneske posojila: Len
dava — 32 milijonov 66 tisoč. 
Ljutomer 30 milijonov 161 ti
soč in Gornja Radgona — 34 
milijonov 452 tisoč dinarjev.

Kot kažejo podatki po za
ključeni akciji, k i pa še pov
sod niso končni, je v  Pomurju

vpisanih kar 187 milijonov 917 
tisoč dinarjev posojila. Tako so 
delavci in uslužbenci vpisali 
109 milijonov 128 tisoč dinar
jev, kmetje — 43 milijonov 
360 tisoč dinarjev, delovne or
ganizacije so namenile iz svo
jih skladov za posojilo Skopju 
21 milijonov 485 tisoč dinar
jev, medtem ko so ostali spi
sali 13 milijonov 944 tisoč di
narjev posojila.

Podatki o vpisanem posojilu 
v  Pomurju nam ponovno kaže
jo na visoko zavest naših ob
čanov in na pripravljenost po
magati človeku v nesreči.

MURSKA SOBOTA:

DELO NA STATUTU 
V ZAKLJUČNI FAZI

V torek se je sestala ko
misija za sestavo statuta ob
čine M. Sobota in analizirala 
pripombe, ki so jih dale k 
predosnutku podkomisije. 
Sedaj je proučen drugi del 
statuta, medtem ko bo po
trebno prvi del še ponovno 
proučiti.

V zadnjem času je bilo 
delo na sestavljanju statuta 
zelo živahno, zato pričaku
jejo, da bo kmalu osnutek 
v komisiji in podkomisijah 
temeljito preštudiran. Komi
sija se bo še sestala največ 
dvakrat, preden bo osnutek 
z vsemi spremembami pred
ložila občanom.

LJUTOMER SE JE ODDOLŽIL SPOMINU JEZIKOSLOVCA FRANA MIKLOŠIČA

Bil je veliko ime v znanstvenem svetu
V nedeljo dopoldne se je zbralo na Miklošičevem trgu v Ljutomeru okrog 1000 ljudi, 

da počastijo spomin na 150-letnico rojstva jezikoslovca Frana Miklošiča. Med številnimi 
gosti so bili tudi predsednik SAZU dr. Josip Vidmar, zastopnik beograjske Akademije na
uka prof. D. Stefanovič, podpredsednik republiškega IS Beno Zupančič, zvezni im repub
liški poslanci ter večja skupina slovenskih književnikov.

O pomenu Miklošiča kot je
zikoslovca je govoril dr. Brat
ko Kreft, ki je slikovito prika
zal lik velikega Prleka, roje
nega v  skromni kmečki hiši, 
dijaka varaždinske in mari
borske gimnazije, kasnejšega 
jurista in jezikoslovca, ki si je 
pridobil veliko ime v vsem 
znanstvenem svetu in katere
ga so vabile k sodelovanju 
mnoge univerze 19. stol  — Dva 
velikana je dal sicer majhen

slovenski narod v kulturno za
kladnico, ki presega naše na
cionalne meje — je med dru
gim poudaril tov. Kreft — to 
sta bila Prešeren in Miklošič, 
ki ni pomemben samo za raz
voj in rast slovenskega jezika, 
marveč je z mnogimi svojimi 
deli postavljal temelje jeziko
slovju ostalih slovanskih in 
tudi drugih jezikov. Z neumor
nim proučevanjem slovenske
ga jezika je takratnemu znan
stvenemu svetu dokazal, da 
je proučevanje jezikov malih 
narodov prav tolikšnega po
mena, kot proučevanje jezi
kov, ki jih govorijo desetine 
milijonov ljudi. V  obdobju na
rodnega prebujenja je bilo 
takšno opozorilo tudi velik 
prispevek k  temu, da ima slo
venski narod s svojim jezikom 
vse možnosti za obstoj in raz
voj. Demokratične težnje veli
kega slavista so se odražale 
tudi v  tem, ko je zahteval naj 
se uvede v  naših šolah sloven
ščina. S tem je nasprotoval ne
katerim manj odločnim pred
logom, ki, so zagovarjali dvo
jezično šolstvo. Tov. Kreft je 
v svojem govoru orisal tudi 
dogodke med vojno, ko so lju
tomerski nemškutarji porušili 
Miklošičev spomenik, misleč,

da bodo s tem dejanjem zabri
sali spomin na kulturno tradi
cijo tega dela slovenske zem
lje. Toda to jim  ni uspelo, je 
poudaril govornik, saj stoji 
spomenik danes spet na istem 
mestu in tu bo tudi ostal.

O življenjskem delu Frana 
Miklošiča je govoril tudi prof. 
D. Stefanovič kot zastopnik 
Srbske akademije nauka.

V programu na proslavi so 
sodelovali: moški pevski zbor 
»Slava Klavora« iz Maribora, 
združene pihalne godbe, dija
kinja ljutomerske gimnazije 
pa je recitirala Volkmerjevo 
pesem »Lipa«. Istega dne je 
bil organiziran tudi izlet k Mi
klošičevi rojstni hiši v Rado

merščaku.
Z nedeljsko proslavo so bile 

zaključene številne prireditve, 
posvečene 150-letnici rojstva 
Frama Miklošiča. -jm

Velika množica ljudi, mnogo uglednih gostov na proslavi 150-letnice rojstva Frana Miklošiča

Dr. Bratko Kreft med govorom 
(Foto Juš Makovec)

Plan jesenske setve 
zadovoljivo dosežen

V torek je svet za kmetij
stvo in gozdarstvo občinske 
skupščine Murska Sobota 
razpravljal o odkupu zem
ljišč od zasebnih kmetoval
cev.

Zaradi precejšnjih proble
mov, ki se pri tem pojavljajo, 
je  sivet imenoval posebno ko
misijo, ki bo stalno spremlja
la odkupovanje zemljišč. Po
tem je  svet razpravljal o po
teku jesenske setve. Po infor
mativnem poročilu in po pri
bližnih podatkih je bilo skle
njenih pogodb za približno tri 
četrtine predvidenih površin, 
v primerjavi z lani pa za znat
no večje površine.

Svet za kmetijstvo je tudi 
razpravljal o predlogu, ki je 
bil dan na zadnjem zasedanju 
občinske skupščine o prenosu 
osemenjevanja na veterinar
ske postaje. Svet je  sklenil, da 
naj osemenjevanje enako kot 
doslej tudi v bodoče vodi živi
norejsko-veterinamski zavod.

17. oktobra, na dan obč. praznika so v M. Soboti odprli

novo sodno poslopje
V četrtek so v Murski Soboti odprli novo sodno poslop

je, v katerem bodo imeli svoje prostore okrožno in občin
sko sodišče ter javno tožilstvo.

Otvoritve se se med drugimi 
družbenimi delavci udeležili 
tudi člani IS SRS Boris Koci
jančič, Rudi Čačinovič im Vla
dimir Kadunc, republiški se
kretar za pravosodno upravo 
France Kutin in drugi.

Novo sodno poslopje, ki je 
po svoji urejenosti in funki 
onalni razporeditvi prostorov 
ena najlepših tovrstnih zgradb 
v  Sloveniji, je predal svojemu 
namenu predsednik Okrajne 
skupščine ing. Marko Kržiš
nik, ki je v kratkem nagovoru 
govoril o družbeni vlogi pra

vosodja v  socialističnem raz
voju im poudaril pomen nove
ga sodnega poslopja za delo 
pravosodnih organov v Pomur
ju. Delo teh je bilo doslej zelo 
težavno v  majhnih in tesnih 
prostorih. V  imenu delovnega 
kolektiva je prevzel novo po

slopje predsednik Okrožnega 
sodišča Koloman Balažič.

Načrte za zgradbo je pripra
v il soboški Projektivni biro. 
splošno gradbeno podjetje »Po
murje« pa je uspešno opravilo 
vsa gradbena in druga dela.

DVE POLITIČNI Š OLI V RADGONI
V  torek bo pričela v  Radgo

ni večerna politična šola.
Za šolo je kadroval občin

ski komite 70 slušateljev, ven
dar bo imela šola le en odde
lek, zato so se odločili le za 
40 slušateljev. Ker je  največ 
slušateljev s področja apaške 
doline, so organizirali poseben 
avtobus, ki bo vozil slušatelje 
iz Stogovec, Žepovec, Apač in 
nekaterih drugih krajev.

Večerno politično šolo bo o
biskovalo med drugimi tudi

večje število prosvetnih delav
cev. Predavanja bodo trajala 
do sredine marca 1964 in ob 
segajo 18 tem, učni načrt pa 
obsega 100 ur predavanj in 
razgovorov.

Prihodnji teden bo pričela 
delati tudi mladinska politič
na šola, za katero je prav tako 
večje zanimanje kot prejšnja 
leta. Obe šoli bosta delali v 
okviru Ljudske univerze.

S SEJE OBČINSKEGA KOMITEJA ZKS V LJUTOMERU

Zahtevne naloge na področju kmetijstva
V  ponedeljek dopoldne je bila v Ljutomeru razširjena seja občinskega komiteja ZKS 

na kateri so obravnavali nadaljnjo socializacijo vasi.
V ljutom erski občini je  v  druž

beni lasti 14 odstotkov obdelovane 
zem lje, kar je  premalo za uvaja

nje sodobnejših načinov obdelova
nja na večjih  kompleksih. Vse tri 
km etijske gospodarske organizaci
je  v  občini so letos odkupile 325 
hektarov zemlje, za kar so dobile 
tudi ustrezajoče kredite. V nepo
sredni proizvodn ji dela sedaj 48 
kmetijskih tehnikov in agrono
mov, tako da odpade na enega 
strokovnjaka 377 hektarov zemlje, 
neglede na sektor lastništva, kar 
jo  preveč. Popolnoma drugačna 
slika pa je , če upoštevamo samo 
zem ljo v  družbeni lasti. T e  je  2130 
hektarov, kar pa je  premalo za 
42 kmetijskih tehnikov in ekono
mistov. Tudi gleda na število trak
torjev na družbenih posestvih sli
ka ni najbolj ugodna, saj odpade 
na traktor le po 40 hektarov zem
lje. Vse to  nakazuje potrebo po 
več ji aktivnosti km etijskih gospo
darskih organizacij pri nadalj
njem večanju obsega zemljišča. V 
naslednjih sedmih letih naj bi od

kupili nadaljnjih 2500 hektarov ze
m lje, v  zakup pa naj bi vzeli 500 
hektarov zemljišč. Tudi koopera
cija naj bi dobila v naslednjih le
tih več ji razmah, predvsem višje 
organizirane oblike sodelovanja. 
Za vse te naloge je  potrebno na
dalje aktivizirati predvsem Socia
listično zvezo, pa tudi sindikati 
bi morali bolj aktivno posegati v 
km etijsko problematiko, saj je  po
lovica delavcev v  gospodarskih or
ganizacijah takih, ki im ajo nekaj 
zemlje.

Člani kom iteja so obravnavali 
tudi uvajanje 42-urnega tednika. 
Ugotovili so, da doslej na tem po
dročju niso storili v  podjetjih  več 
kot izvedli anketiranje. Tudi sta
tute oziroma predloge statutov so 
pripravili le v  petih podjetjih.

Tudi M. Sobota v znamenju kulturnih dogodkov —  na sliki: 
z otvoritve likovne razstave (Foto: K. Sukič)

V OKVIRU PRAZNOVANJA SOBOŠKE OBČINE JE BILO NA SPOREDU

VEČ LEPIH IN POMEMBNIH PRIREDITEV
Letošnje praznovanje občinskega praznika je  bilo v  prim erjav i s prejšn jim i nekam svojstveno, dru

gačno, kot običajno, vendar pa zaradi tega nič manj slovesno. Spomin na težke dni združen z  m is lijo  na 

ogrom ne dosežke v  minulih letih ter jasneje začrtanim razvojem  na gospodarskem, družbenem in kulturnem 

področju je  b ilo  čutiti ob vseh prireditvah v okviru  praznovanja.

Kot uvod je  za praznovanje 
služilo slovesno odprtje nove 
šole v  Kuzmi. Prebivalci tega 
šolskega okoliša so na ta do
godek že dolgo čakali. Sloves
nost pa je hkrati pomenila

zmagoslavje njihovih prizade
vanj, saj so k zgraditvi šole 
tudi sami ogromno prispevali.

V  okviru praznovanja je bi
lo v M. Soboti tudi več po
membnih kulturnih prireditev. 
V  sredo je gostovala opera 
SNG iz Maribora s Puccinije
vo opero Madame Butterfly. 
Dve važnejši prireditvi pa sta 
bili tudi v  soboto. Najprej je 
bila odprta likovna razstava 
mariborske kulturne revije 
na kateri sodeluje več znanih

likovnih umetnikov, zvečer pa 
so prav tako v  okviru te re
vije gostovali v  M. Soboti slo
venski književniki in priredi
li literarni večer. Svoja dela so 
brali Danilo Lokar, Franc 
Forstnerič, Marička Žnidaršič 
Lojze Krakar in Jože Javor
šek. Prireditev je med prebi
valci mesta vzbudila mnogo 
pozornosti, saj je bila kultur
na dvorana v  soboškem gradu 
polna.

(Nadaljevanje na 2. strani)



V OKVIRU PRAZNOVANJA OBČINE MURSKA SOBOTA:

POMEMBNE PRIREDITVE
(Nadaljevan je s 1. strani)

Občinska skupščina je ime
la na spominski dan slovesno 
sejo, kateri je prisostvovalo 
tudi več javnih družbenih, 
kulturnih in gospodarskih de
lavcev. Na soboškem pokopa
lišču je bila po svečani seji 
spominska svečanost s polaga
njem vencev, posebne delega
cije pa so odnesle vence tudi 
na vse spominske plošče, ki 
spominjajo na borbeno pre
teklost mesta.

V okviru praznovanja je bi
lo odprtih tudi nekaj važnih 
objektov. Poleg sodnega po

slopja je bila v nedeljo sveča
no odprta asfaltirana cesta M. 
Sobota—Martjanci. Predsednik 
občinske skupščine Janez Lan
ščak je  ob tej priložnosti pou
daril, da je to začetek asfalti
ranja ceste proti Hodošu, pre
bivalcem krajevne skupnosti 
Martjanci pa se je  zahvalil za 
pomembno delo, ki so ga opra
vili pri asfaltiranju

Na sliki: književniki Danilo 
Lokar, Marička Žnidaršič in 
Jože Javoršek na literarnem 
večeru v Murski Soboti (foto 
K. Sukič)

Murska Sobota
PRVA SEJA KOMISIJE ZA 
PROŠNJE IN PRITOŽBE
Včeraj se je prvič sestala 

komisija za prošnje in pritož
be Občinske skupščine Mur
ska Sobota. Člani komisije so 
se najprej seznanili z delom 
in nalogami komisije, potem 
so pa razpravljali še o štirih 
vlogah.

Nova komisija ima zaradi 
razširjenega teritorija občine 
tudi več članov. Prejšnja ko
misi ja je imela 3 člane, seda
nja pa pet.

BUČKOVCI
Na zadnjem zboru občanov 

so sklenili, da se uvede 1 odst. 
dodatna občinska doklada za 
gradnjo vodovoda v  Bučkov
cih.

Predsednik Tito govoril 
v Generalni skupščini OZN

PO USPEŠNO KONČANIH O B ISK IH  V  DRŽAVAH LA
TINSKE AMERIKE, JE PREDSEDNIK TITO PREJŠNJI TEDEN 
PRISPEL V ZDRUŽENE DRŽAVE AMERIKE.

V Washingtonu je  bil spre
jet z vsemi najvišjimi častmi, 
ki gredo vodilnemu državniku 
neke države, pred predsedniš
ko palačo, kamor se je Tito 
pripeljal s helikopterjem, pa 
ga je  pozdravil predsednik 
Kennedy s svojo sestro. Oba 
državnika sta imela razgovore, 
na katerih sta govorila o naj
aktualnejših mednarodnih pro
blemih in o odnosih med Ju
goslavijo in ZDA. Oba držav
nika sta poudarjala, da sve
tovnonazorske razlike niso bi
le in niti ne smejo biti ovira 
za medsebojno razumevanje 
ter da so bili razgovori zelo 
koristni in prijateljski. Ob tej 
priliki je predsednik Tito po
vabil predsednika ZDA Johna 
Kennedyja naj obišče Jugosla
vijo. Predsednik Kennedy je 
povabilo sprejel, datum obi
ska pa še ni določen.

Obisk predsednika Tita v 
ZDA je vzbudil izredno pozor
nost celotne svetovne javnosti. 
Vsi ameriški časopisi so že 
pred obiskom prinesli komen
tarje o vlogi predsednika Tita 
in Jugoslavije v mednarodnem 
političnem življenju poudarja
joč pri tem, da je vsebnost 
predsednika Tita in politični 
pomen Jugoslavije v svetu 
mnogo večji od položaja, ki ga 
ima Jugoslavija z ozirom na 
svojo ivelikost. Predsednik T i
to je po njihovem mnenju ena 
najmarkantnejših osebnosti so
dobnega sveta, velik politik, ki 
je odločilno vplival na razvoj 
političnih odnosov, saj so ti
sta načela miroljubnega sode 
lovanja med državami z raz
lično družbeno ureditvijo, za 
katera se je predsednik Tito 
najbolj zavzemal, danes nače
la celotne svetovne politike. 
Predsedniku Titu in Jugosla
v iji je bilo posvečenih več 
člankov v vodilnih ameriških 
časopisih. Prav tako pozorno 
so spremljali tudi celotni o
bisk o ZDA. Vsa ameriška

javnost je bila tudi zelo za
skrbljena. ko se je zvedelo, da 
je predsednik Tito zbolel in 
zaradi tega moral odpovedati 
nekatere obiske v ameriških 
državah.

Po ozdravitvi je predsednik 
Tito odpotoval v Nevo York 
kjer je bil slovesno sprejet. Z  
izredno pozornostjo se je pri

čakoval njegov nastop v Ge
neralni skupščini OZN. V to
rek je predsednik Tito najprej 
obiskal sedež OZN, kjer se je 
sestal z generalnim sekretar
jem OZN U Tantom. Točno ob 
12. uri pa se je sestala Gene
ralna skupščina na posebno 
zasedanje, da bi slišala govor 
predsednika Tita. Ko je Tito 
vstopil v polno dvorano, so 
vsi delegati vstali in ga s plo
skanjem prisrčno pozdravili. 
Predsednik Tito je nato sedel 
v fotelj, namenjen za šefe dr
žav, potem ga je predsednik 
Generalne skupščine predsta
vil delegatom in mu predal be
sedo.

SLOVENSKI KNJIŽEVNIKI, GOSTJE RADGONSKE OBČINSKE SKUPŠČINE:

Pa nas spet povabite
V  spominu je še kratki, a toliko bolj prisrčni sprejem pred poslopjem občinske skup

ščine v Radgoni, m kasneje, ko so skupino čez 40 slovenskih književnikov pozdravili v 
dvorani radgonski pionirji, mladinski pevski zbor in radgonski oktet.

To je bilo zgodaj dopoldne, 
ko skozi zaveso jutranje megle 
še ni prodrlo sonce.

Kmalu za tem so občutili 
radgonski gostje neizpodbitno 
resničnost: avtobus je drdral 
po slabi cesti mimo Radenc 
proti Ljutomeru, kjer smo 
prisluhnili ognjevitim besedam 
temperamentnega domačina

dr. Bratka Krefta, ko je govo
ril na proslavi 150. obletnice 
ro jeva  jezikoslovca dr. Frana 
Miklošiča. Nekaj užigajočega, 
enkratnega, pristnega, nekaj, 
kar privabi človeku nasmeh 
na lice, a ga istočasno prisili 
k razmišljanju in ga popolno
ma osvoji.

Kot slikarjeva paleta v pri
čakovanju ustvarjalnosti so bi
le gorice, gozdovi, sadovnjaki 
im jesenske njive v  prijaznem 
oktobrskem popoldnevu. Sen
ce so se mehko risale v tisoč 
odtenkov barv, ko smo se v 
Radencih razšli proti Kapeli. 
Vidmu, Janževem vrhu, Že
povcem, Radgoni in Črncem. 
Tudi vrh Kapele se je smejal 
v  soncu in odmeval od ploska
nja mladih rok: mladina je 
pričakala goste v  velikem šte
vilu. Pa ne samo na Kapeli, 
tudi drugod. —  Še in še — so 
skoraj, zahtevali videmski o
troci, ko jim je začel bratu in 
pripovedovati France Bevk. 
Njega so si še prav posebej 
želeli. Pri Vidmu, v Žepovcih. 
Črncih in tudi drugod po na
ših vaseh, podobni obiski niso 
pogosto sejani. To so ugotovili 
tudi v  radgonski občinski 
skupščini, ko so se odločili za 
tako obliko praznovanja letoš
njega občinskega praznika. 
Prav tako mladin a v Ljutome
ru in po vseh vaseh radgonske 
občine, ki je vneto zbirala av
tograme. Prijetna slika: Mik
lošičeve razglednice, popisane 
z imeni slovenskih književni

kov im mladi rod ob zanosnih 
besedah spomina na velikega 
rojaka.

Povsod, kamor so prišli, so 
našli gostje kaj hitro stik z do
mačimi. Razgovarjali so se o 
knjigah, o  zadrugi, o  pisanju, 
načrtih, o delu na vasi, o 
knjižnicah itd. Tudi vedrine in 
prisrčnosti ni zmanjkalo.

Zvečer so se naši avtobusi 
spet srečali v  Radencih. V  i
menu književnikov se je zah
valil predstavnikom občinske 
skupščine Tone Seliškar za or
ganizacijo  obiskov in na kon
cu dejal: — Pa nas spet po
vabite! —

Naj bi tako tudi držalo.
Juš Makovec

France Bevk, Jože Janež in Lojze Zupan na obisku pri 
Vidmu ob Ščavnici (ob letošnjem prazniku radgonske občine)

Kot vedno, so se tudi tokrat mladi ljudje znašli. Na proslavi 
150-lelnice rojstva Fr. Miklošiča v Ljutomeru, so pridno 
nabirali avtograme, priložnost je bila edinstvena. Na sliki: 
dr. Bratko Kreft med mladimi (Foto J. Makovec)

Murska Sobota
Se vedno prihajajo poročila 

s terena o vpisanem posojilu 
za izgradnjo Skopja. Do petka 
je vsota vpisanega posojila v 
občini M. Sobota že dosegla 
znesek 91 milijonov 864 tisoč 
dinarjev, to pa je kar 4 milijo
ne 404 tisoč dinarjev čez pred
videno vsoto. Ko bodo zbrana 
vsa poročila s terena, bo vsota 
spisanega posojila gotovo pre
segla 92 milijonov.

MLADINSKE URE 
NA UČITELJIŠČU

Pred kratkim so na učitelji
šču v Murski Soboti začeli u
vajati  mladinske ure, ki bodo 
na programu predvidoma vsa
kih 14 dni in bodo nekako na
domestilo za dosedanjo šolo 
za življenje.

Dijaki se bodo seznanjali z 
družbenim samoupravljanjem, 
z novo ustavo in drugimi ak
tualnimi vprašanji.

-jus-

ZAČEL SE BO AVTO-MOTO 
TEČAJ

Te dni se bo v Rakičanu za
čel avtomoto tečaj. Organizira 
ga društvo Ljudske tehnike, v 
dogovoru z Avto-moto društ
vom iz Murske Sobote. -do-

42-urni delovni tednik in izobraževanje
V pripravah za prehod k 42- 

urnemu delovnemu tedniku ne 
gre za kabinetsko delo, mar
več za družbeno akcijo z dol
goročnimi smotri, v katero se 
morajo vključiti celotni kolek
tivi, je  bilo poudarjeno v to
rek na seji predsedstva občin
skega sindikalnega sveta v M. 
Soboti.

Pred dnevi je bila pri ob
činski skupščini že imenovana 
komisija, ki bo skrbela pred
vsem za tehnično izvedbo pri
prav, elaboratov in dokumen
tacije v delovnih organizaci
jah, na tej seji pa so izvolili 
še komisijo ObSS, katere na
loga bo, da bo skrbela pred

vsem za politično izvedbo te 
akcije in za ustrezno razpolo
ženje v delovnih kolektivih.

Na seji so se tudi odločili, 
da bodo v z imski sezoni pri
redili daljši seminar za vodi
telje sindikalnih podružnic in 
perspektivne sindikalne akti

viste. Seminar, ki naj bi s po 
4 dnevi trajal tri mesece, bo 
s svojo programsko vsebino 
naslonjen predvsem na notra
nje delovanje sindikalnih or
ganizacij, kar pomeni, da bo
do predavanja in razgovore po
vezali z izkušnjami iz prakse.

Anketa  o šo lsk i in izven šo lsk i d e ja vn os ti m lad ih
Pred dnevi je  O krajn i komite ZM S M aribor izvedel v  nekaterih 

šolah soboške občine anketo o  šolski in izvemšolski  dejavnosti mladih. 

Izvedli so jo  na K m etijsk i srednji šoli v  Rakičanu, na Srednji šoli za 

zdravstvene delavce in na Osnovni sodi n  v  Murski Soboti.

V podrobni analizi dejavno

sti mladine na KSŠ v Rakiča
nu, ki se je nanašala predvsem

na samoupravljanje dijakov v  
okviru razrednih in šolske 
skupnosti, idejno vzgojne de
javnosti, kadrovskih vprašanj 
in podobno, so skušali izluščiti 
probleme dijakov in njihovo 
udejstvovanje pri izpopolnje
vanju delovnih programov v 
posameznih sekcijah in v mla
dinski organizaciji. Analizirali 
so tudi program dela mladin
ske organizacije in podrobno 
obdelali predvsem vsebino 
mladinskih ur in marksistične

ga krožka. Zanimali so se tudi 
za izdajanje šolskega glasila, 
za vloženo delo pri izgradnji 
novega športnega stadiona, di
sciplino. pomanjkanje učbeni
kov iz kmetijske stroke in dru
go.

Predstavniki okrajnega ko
miteja so poleg tega še pozdra
vili zamisel o prvem posveto
vanju vseh kmetijskih srednjih 
šol Slovenije, izvedli ga bodo 
meseca aprila 1964 rakičanski 
dijaki.

Po izvedbi ankete so si pred
stavniki ogledali šolske prosto

re, okolico šole in novozgraje
ni športni stadion. -do-

OD TEDNA DO TEDNA

Z vo jn o  ni m oč d oseč i n ič e sa r
Predsednik Tito je v začet

ku govora izrazil zadovoljstvo, 
ker ima drugič priložnost go
voriti s sedeža organizacije, ki 
je zrasla v najtežjih dneh člo
veštva in se rodila za to, da 
bi svet obvarovala pred po
novno vojno vihro. Nato je po
udaril. da je ta svetovna or
ganizacija ogromno pripomo
gla k temu. da je človeštvo 
prešlo zelo težke krize med
narodnega političnega življe
nja, vendar pa ima sedaj z u
blažitvijo odnosov in uspešno 
opravljenimi prvimi koraki, da

bi se izognili vojni vihri, mno
go ugodnejše pogoje za še u
spešnejše delovanje. Vendar 
pa je še veliko stvari, ki še 
lahko privedejo do vojne, če
prav je ta nesmiselna.

»Tisto, kar je najbolj nevar
no v današnjem času in kar 
lahko ogrozi tudi nadaljnji 
proces miroljubnega sporazu
mevanja, je oboroževalno tek
movanje. ki se še vedno nada
ljuje ob fantastično visokih 
stroških«, je dejal predsednik 
Tito. »T o  tekmovanje ne mo
re biti metoda za zagotavlja
nje niti lastne niti splošne var
nosti, temveč popolnoma ne
produktiven in nevaren vidik 
proizvodnje, ki je v korist sa
mo neznatnim skupinicam za
interesiranih ljudi. Oboroževa
nje je očitno veliko breme za 
vsako gospodarstvo, kajti mož
nosti za zboljšanje standarda 
so odvisne prav od tega, ali 
se bo oborožitev ustavila.«

Potem je predsednik Tito 
govoril še o drugih pojavih, ki 
prav tako ogrožajo svetovni 
mir. Med njimi je omenil teo
rijo  o ravnotežju sil, prepreče
vanje osvobajanja kolonialnih 
narodov in drugo. Vendar pa 
zdrav razvoj nenehno izpod
bija trditve takih teoretikov, 
ker praksa kaže, da v  sodob

nem svetu, za katerega je zna

čilno, da drug ob drugem ži
vita dva družbena sistema so
cialistični in kapitalistični 
družbena nasprotja ne morejo 
biti tudi meddržavna nasprot
ja. Predsednik Tito je pozdra
vil vsa prizadevanja, ki vodi
jo k miroljubnemu sporazume
vanju in reševanju nerešenih 
vprašanj, na prvem mestu pa 
omenil kot primer takega so
delovanja moskovski sporazum 
ki omogoča še nadaljnje kon
kretne korake k utrditvi miru 

V svojem govoru se je pred
sednik Tito močno zavzel za

razvoj nerazvitih področij, kar 
bi omogočila prav zmanjšana 
oborožitev. Pomoč, ki jo raz
vitejše države nudijo manj 
razvitim je obojestransko ko
ristna. »Po  našem mnenju in 
po naših izkušnjah bi naj po
moči ne nudili samo z name
nom, da bi reševali vprašanje 
prehrane ali da bi sanirali pro
računske ali plačilne težave, 
temveč bi naj pomoč učinko
vito prispevala h gospodarske
mu razvoju teh dežel in kre
pila njihovo udeležbo o med
narodnem gospodarskem sode
lovanju. Pomoč pri razvoju ne
razvitih dežel bo omogočila e

nakopravno sodelovanje o o

bojestransko korist, »je  pouda
ril predsednik Tito. Zlasti je 
pri tem velikega pomena vlo
ga Združenih narodov.

Po končanem govoru je imel 
predsednik Tito še tiskovno 
konferenco z novinarji, kjer 
je odgovarjal na mnoga vpra
šanja.

V  New Yorku predsednik T i
to zaključuje svoj obisk po A 

meriki. Od tu se bo vrnil v 
domovino. Vendar pa bo ta o

bisk ostal v analih političnih 
dogodkov kot en izmed izred
no važnih dogodkov, o čemer 
priča tudi izredna pozornost, 
ki jo  posvečajo komentatorji 
in poročevalci vsega sveta.

V Rogašovcih cestna razsvetljava?
Nizkonapetostno omrežje v Rogašovcih je eno najob

sežnejših na Goričkem, saj je priključenih nanj čez 200 od
jemalcev električne energije.

Na prošnjo elektrifikacijske

ga odbora je prispevalo pod
jetje Elektro Maribor-okolica 
300 tisoč dinarjev za ojačanje 
enofaznih linij. Elektrifikacij
ski odbor je dal napeljati e

lektriko v gasilska domova v 
Rogašovcih in pri Jurju, ga-

silskemu društvu v Nuskovi 
pa je  bila dana pomoč za na
kup gasilskih oblek. Elektrifi
kacijski odbor je tudi sklenil, 
da kupi ojačevalec z 2 mi
krofonoma. Ojačevalec bi slu
žil krajevni, razglasni postaji.

V  kratkem nameravajo u
stanoviti v Rogašovcih tudi 
Turistično olepševalno dru
štvo, ki na j bi ukrenilo vse po
trebno za ureditev cestne na 
peljave skozi vasi Jurij, Roga
šovci in Nuskova. Elektrifika
cijski odbor bo prispeval za 
cestno razsvetljavo 250 tisoč 
dinarjev. Ostala sredstva bo 
prispevala krajevna skupnost

Računajo, da bo cestna raz
svetljava urejena do Dneva 
republike.

STARA CESTA
Na letn i konferenci so sklenili, 

da bodo v  prihodnje popestrili de
lo v  ZMS. Doslej so b ili namreč 
aktivni le  na športnem in kultur
nem polju, v  prihodnje pa bodo 
organizirali tudi več predavanj. 
P r i delu pomagajo mladini pro
svetni delavci.

V TOVARNI DEŽNIKOV IN PLETENIN V LENDAVI

Novi prostori za obrat pletiljstvo
Obrat za pletiljstvo lendavske Tovarne dežnikov in ple

tenin je dobil nove delovne prostore, ki jih je zgradil ce
lotni delovni kolektiv.

To predstavlja za podjetje 
veliko pridobitev, ker bodo no
vi prostori omogočili izboljša
nje organizacije dela v tem 
obratu in s tem veliko pove
čanje storilnosti. V dosedanjih 
prostorih namreč ni bilo mo
goče urediti modernega proiz
vodnega procesa.

Kolektiv bo ta uspeh sloves

no proslavil ob Dnevu repub
like. Za takrat predvidevajo 
večje svečanosti. Povabiti mi
slijo vse upokojene delavce, ki 
so delali v tem podjetju in jim 
najprej prikazati sodoben pro
izvodni proces, ki ga v glav
nem, zlasti starejši ne pozna
jo, ker je podjetje prej dela
lo v  zelo težkih pogojih.
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NA IZREDNIH OBČNIH ZBORIH SINDIKALNIH PODRUŽNIC LENDAVSKE OBČINE

aktualni gospodarski problemi
Koncem tega tedna bodo imeli člani sindikata gospodarskih organizacij v lendavski 

občini po svojih ekonomskih enotah izredne občne zbore. Razpravljali bodo o realizaciji 
letošnjega družbenega plana na osnovi pokazateljev ob koncu tretjega tromesečja, potem 
o statutih, pripravah na skrajšanje delovnega časa, 7-letnem planu in drugem.

Izkušnje iz preteklih let, ko 
ko so sindikalne podružnice 
razpravljale o izpolnitvi plana 
na osnovi polletnih obraču
nov, so pokazale, da je korist
neje analizirati pokazatelje ob 
zaključku tretjega tromesečja. 
Zato je  občinski sindikalni 
svet sklenil, da naj sindikalne 
podružnice analizirajo realiza
cijo plana in druge probleme 
v  teh dneh. Glede izpolnitve 
plana je opaziti pri nekaterih 
gospodarski h organizacijah do
ločene premike. To že lahko 
razberemo iz ugotovitev, da v 
več organizacijah količinsko 
plana ne bodo dosegli, finanč
no pa presegli. Gospodarske 
organizacije so namreč moč
neje povečale proizvodnjo ne
katerih izdelkov, za katere je 
bilo na tržišču večje povpra
ševanje, kakor so pa predvi

devali. To ugotavljajo v  Me
haniki, Tovarni dežnikov in 
pletenin in drugod.

Po končanih izrednih sestan
kih, kar bo v  začetku novem
bra, bo izredni občni zbor ob
činskega sindikalnega sveta. 
Na njem bodo analizirali sta
nje v  celotni občini, posebno 
pozornost pa menijo posvetiti 
tudi sodelovanju med gospo
darskimi organizacijami. Če
prav se mnoga med njimi po 
svoji proizvodnji dopolnjuje
jo, ni opaziti razvijanja koope- 
ravitnih oblik niti tesnejšega 
sodelovanja.

Da bi se gospodarske orga
nizacije tesneje povezale in 
pristneje sodelovale, predvide
vajo tudi ustanovitev posebne 
ga sindikalnega odbora za in
dustrijo. Člane odbora bi iz

brale same sindikalne podruž
nice. Njegovemu delu in vlogi 
pripisujejo precejšen pomen. 
Razpravljal bi naj o vseh e 
konomskih problemih indu
strije, njenem razvoju, delav
skem samoupravljanju, več 
pozornosti bi pa naj tudi po
svetil kadrovskim problemom. 
Ugotavljajo namreč, da z ozi
ram na perspektivo sedanji 
obseg štipendiranja in šolanja 
kadrov ne zadostuje, kar bo 
lahko imelo neugodne posledi
ce.

Na občnih zborih sindikalnih 
podružnic v Lendavi: o raz
pravi aktualni gospodarski pro
blemi. Na sliki-  p r i  delu v 
EM Lendava (Foto J. Bratuš)

IZREDNI OBČNI ZBOR OBČINSKE GASILSKE ZVEZE LJUTOMER

p o v e č a n a  a k t i v n o s t  d r u š t e v
Pred dnevi so se zbrali na izrednem občnem zboru delegati občinske gasilsko zveze Ljutom er. Izvo lil so 

nov i upravni in nadzorni odbor občinske gasilske zveze, delegate za izredni občni zbor okrajne gasilske zve

ze M aribor in 8 delegatov za V. kongres GZ S lovenije.

Na območju ljutomerske ko
mune deluje 42 gasilskih orga
nizacij, v  katere je vključenih 
Skupno 1620 gasilcev.

Na izrednem občnem zboru 
so ocenili dosedanje delo in u
gotovili, da je gasilstvo v zad
njih letih vidno napredovalo.

Vrsta praktičnih vaj, usposab
ljanje, izobraževanje, sodelo
vanje na raznih proslavah, o
tvoritvah gasilskih domov, 
prevzemanj novih brizgaln, o
rodja ter razvitja praporov, so 
bilanca dela ljutomerskih ga
silcev v letošnjem letu. Poleg 
tega so gasilci iz društev lju
tomerske občine sodelovali pri 
proslavah in raznih obletni
cah, kot so Občinski praznik, 
krajevni praznik itd.

Od zadnjega občnega zbora 
je imela občinska gasilska zve
za skupno 12 sej. Tudi sektor
ski štabi so bili v  minulem ob
dobju precej aktivni.

Na območju ljutomerske ko
mune so tekom letošnjega leta 
zabeležili le 3 požare manjše
ga značaja.

V razpravi so med drugim 
predlagali, naj se ustanovi ga
silska enota ženske mladine 
pri obratu MTT Ljutomer.

Na izrednem občnem zboru 
so podelili GD Veržej prizna

nje I. stopnje GZ Slovenije. 
Med drugim pa so sprejeli 
predlog za podelitev najvišjih 
priznanj za dolgoletno vestno 
službovanje in aktivnost v ga
silstvu dosedanjemu predsed
niku ObGZ tov. Karlu Centri
hu in tov. Francu Štihu.

-sf

DIJAŠKA ZADRUGA NA ESŠ V MURSKI SOBOTI

PRVE TEŽAVE PREMAGANE
Pet let je  že preteklo, odkar je  

bila na Ekonomski srednji šoli v 
Murski Soboti ustanovljena dijaš
ka zadruga, ena med prvim i v 
S loveniji. Ob ustanovitvi je  nale
tela zadruga na precejšnje ovire, 
ki pa so sedaj v glavnem že pre
magane. Pred trem i leti je  dobila 
prostor v poslopju šolskega cen
tra za blagovni promet. Zadruga 
ima pisalni stroj, poslužuje pa se 
tudi pisalnih in razmnoževalnih 
strojev ESŠ. Letos j e  zavarovalni 
zavod podaril šoli knjigovodski

stroj, k i ga bo lahko uporabljala 
tudi zadruga za svoje knjigovod
stvo.

Dijaška zadruga jo prostovolj
na organizacija dijakov ESŠ, ki 
opravlja  gospodarskim in družbe
nim organizacijam  ter ustanovam 
strojepisne in stenografske usluge. 
V preteklem šolskem letu je  zad
ruga prevzela in izvršila  41 naroč
nikom 106 uslug. Zadružniki — 
strojepisci in stenografi so p reje
mali za svoje delo 33 odst. delež.

Dijaška zadruga je  ena števil
nih oblik  izvenšolskega udejstvo
vanja dijakov. V preteklem  letu 
je  pritegnila k aktivnemu delu že 
lepo število dijakov, skoraj po lo
vico.

Pred kratkim  so im eli člani u
pravnega in nadzornega odbora 
zadruge p rv i redni sestanek, na 
katerem so sestavili program dela 
za letošnje šolsko leto in sprejeli 
sklep o  delitvi sredstev, s kateri
m i zadruga razpolaga. Vsa sred
stva, to je  okrog 200.000 din, so 
razdelili tako: 20. odst, šolski m le
čni kuhinji, 40. odst. med šolske 
sekcije, 40. odst. pa ostane zadru
gi. Soglasno j e  b il sprejet tudi 
sklep, da vpiše zadruga 30.000 din 
posojila za obnovo Skopja.

Dijaška zadruga omogoča d ija
kom, da si v  šoli pridob ljeno zna
n je še bo lj utrdijo. Svoj prosti čas 
so zadružniki koristno porabili in 
je  bilo v  preteklem  letu vloženih 
za delo v dijaški zadrugi kar 2.070 
ur.

V dijaški zadrugi Ekonomske 
srednje šole v Murski Soboti: 

prve težave premagane
SOBOŠKI FILMSKI 
B A R O M E T E R

Jutri bo na sporedu soboškega 
kina »P a rk «  ameriški vistavision
sk i film  »G usar«. Po svo ji vsebini 
film  m  nič novega: moč slavnih 
gusarjev, ki so b ili v  prejšnjih 
stoletij strah in  trepet mirnih 
pom orščakov, je  v  taki a li dru
gačni oblik i bila že večkrat po
sneta na film sk i trak. Toda očitno 
te zgodbe, polne napetih draži in 
specifičnosti samega žanra še ved
no pritegu jejo  film ske ustvarjalce 
in tudi gledalce. Tudi pričujoči 
film  im a nekaj posebnosti, dodati 
pa j e  potrebno tudi to, da je  za
sedba igra lcev zelo dobra, v  g lav
ni v lo g i nastopa zelo znani Yu l 
Bryner, poleg njega pa še Charl
ton Heston, Claire Bloom, Char
les Boyer, Inger Stevenson, tudi 
ime režiserja je  zelo znano: An 
thony Quinn.

Zgodba je  sicer preprosta, na 
kratico taka: med vo jno  1 8 1 2 . leta 
kontrolirajo gusarji vse poti v  New  
Orleans. Toda vod ja  Jean Lafitte 
se zaljubi v  guvernerjevo hčerko, 
zato p repove napadati ameriške 
ladje, čemur se odločno upro o
stali, zlasti kapetan Brown in n je
gova hčerka Bonnie (C laire Bloom) 
k i g o ji do La fitte  skrito ljubezen 
in jo  je  n jegovo nagnjenje priza
delo. La fitte  začne tudi pogajanja 
o predaji v  zameno za svobodo, 
toda meščani mu po uspešni pre
da ji groze in zato mu general 
Jackson omogoči, da pobegne s 
svo jim  zvestim  in hrabrim  pomoč
nikom Bonnie.

Za tem  bo na sporedu zanim ivi 
francoski film  »Z vezde opoldne«. 
Prikazu je avanturo štirih alpinis
tov, k i prem agujejo največje te
žave in se nenehno izpostavljajo  
največjim  nevarnostim v  Alpah. 
Ob svojem  vodiču odkrivajo , da 
se med častitljivim i gorskim i veli
kani vedno nekaj dogaja, česar 
ne moreš pričakovati. In res: ne
kega ju tra zvedo, da se v  n jihovi 
bližin i nahaja ekipa planincev v  
smrtni nevarnosti. Odločijo se za 
smel načrt in uspejo. Potem  pa se 
napotijo na zelo težak vzpon in 
ko pridejo  na vrh grebena, se pred 
n jim i odpre veličasten razgled: 
kljub temu, da je  sonce še visoko, 
na temnomodrem nebu žarijo  zve
zde. F ilm  je  tudi drugače poln ču
dovitih in nepozabnih posnetkov s 
planinskega sveta.

Zadnji v  oktobru bo na spore
du sovjetski film  »Iskan je  Avri
ke«. 22. junija 1941 so nemški avi
on i nenadoma napadli m irna me
sta in vasi. Začela se je  vojna. V  
mestu Cokana je  porušena porod
nišnica. Matere so bile ubite, na
rednik M ihejev pa je  uspel rešiti 
nekoliko novorojenčkov. Čez ne
koliko let pa se pilot Losev ne 
m ore pom iriti z m islijo, da je  ob 
napadu na porodnišnico izgubil 
ženo in  otroka. Začne iskati in za
sledi, da je  otrok ostal živ, toda 
vsi sledovi za n jim  so se izgubili. 
M islil je  že, da je  našel hčer, to
da razočaran spozna, da se je 
zmotil. Zato nadaljuje z zanim i
vim  potovanjem , dokler ga sled 
ne privede v  S ibirijo, k je r najde 
Avriko, ki tam dela kot medicin
ska sestra.

Film  je po vsebini nenavaden, 
pretresljiv, poln tragike in velike 
plemenitosti, k i je  ni m ogoče po
zabiti.

MOŠČANCI : Še ena 
uprizoritev komedije

Prejšnjo nedeljo je  amater
ska dramska skupina v  Mo
ščancih, ki deluje v  okviru 
mladinskega aktiva, na doma
čem odru drugič uprizorila 
Novakovo komedijo v  treh de
janjih »Dobrodošla, miss Aga
ta«. Obisk je bil zadovoljiv. 
To je bila zadnja uprizoritev. 
V  zimski sezoni bodo po vsej 
verjetnosti naštudirali še ka
ko dramsko delo.

V NAŠIH GOSTINSKIH IN DRUGIH LOKALIH

Premalo cenjena kultura
Murska Sobota postaja vedno lepše mesto, lahko rečemo: 

novo mesto, saj že ima popolnoma spremenjen obraz in je le v 
nekaterih predelih ostala zvesta preteklosti. Sodobne zgradbe 
z lepimi fasadami, svetlimi lokali in velikimi izložbenimi okni 
prinašajo v  življenje ljudi nekaj novega, doslej neznanega in 
vidnega le drugod.

Težko bi b ilo  sešteti, koliko 
sredstev je  b ilo  vloženih  v  vse te 
prenovitve. Pogle jm o  samo naše

lokale, kakšni so. Nenehno posta
ja jo  prijetnejš i in  hkrati tudi bolj 
kulturno oprem ljen i. N iso to več 
samo nekdanje »točiln ice z gola-

ži« ,  temveč kraji, k jer se odvija  
družabno živ ljen je meščanov.

Mesto ima vrsto uglednih ku l
turnih in prosvetnih ustanov, ki 
tudi zadovolju je jo  vedno več je  za
nimanje po kulturnih ustvaritvah. 
Vendar pa kljub temu lahko ugo
tavljamo, da z neko tradicijo le 
ne moremo prelom iti. Poglejm o 
samo, kaj krasi naše lepe lokale. 
Razen cenenega in neokusnega ki
ča, ki bi bil še neprimeren za ka
ko staro podeželsko gostišče, nič 
umetniško vrednega in kvalitetne
ga. Ob tolik ih  naporih za neke 
sodobne oprem e izpričujem o zelo 
slab okus. V nekaterih takšnih 
manjših mestih po S loveniji so že 
organizirali uspešne akcije, da so 
iz lokalov odstranili neokusen kič 
in ga nadomestili z  umetniško 
vrednim i deli. Prav bi bilo, da 
bi ob prihodnjem občinskem praz
niku tudi v naših lokalih namesto 
diletantskih slikarij in  reproduk
c ij visela dobra umetniška dela, 
ki bi hkrati tudi pričala o  lepem 
razvoju na kulturnem področju, 
ki ga je  mesto naredilo v  zadnjih 
letih.

Jesenski motiv iz M .  Sobote 
(Foto K. Sukič)

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU
V Križevskem vrtcu je 32 

cicibančkov. V Tednu otroka 
so malčkom predvajali ozko
tračne filme, organizirali lut
kovne predstave ter čajanke. 
Ves teden so imeli pester pro
gram in polno raznih iger, 
prireditev, katere je pripravi
lo tamkajšnje vodstvo vrtca. 
Organizirali so tudi več iger 
na prostem.

Ob zaključku Tedna otroka 
pa so v Križevcih pripravili 
srečanje križevskih in ljuto
merskih cicibančkov.

NOVE KNJIGE IN REVIJE —  NOVE KNJIGE IN REVIJE —

Oskar Hudales:

MED DVEM A SVETO VO M A
II. del zgodovinskega romana

Pred dnevi je Pomurska za
ložba izdala drugi del zanimi
vega zgodovinskega romana 
Oskarja Hudalesa »Med dve
ma svetovoma« . S tem smo 
dobili spet eno dobro literar
no ustvaritev, ki sicer ne bo 
doživela tako navdušenega 
sprejema kakor Finžgarjev ro
man Pod svobodnim soncem, 
vendar pa ga lahko brez za
držkov postavimo ob to tako 
priljubljeno delo. Hudales, pa 
je širokemu krogu v  zanimivem 
literarnem opisu razkril po
sebno poglavje iz naše zgodo
vine z vso njeno tragiko in po-

sebnostmi. Prikazujoč panon
ske Slovane v boju za izgub
ljeno samostojnost ter njihovo 
navezanost na tradicionalno 
svobodoljubnost razpleta pisa
telj v drugem delu rast moči 
kneza Koclja ter propad sa
mostojne kneževine.

Prva poglavja drugega dela 
so posvečena Kocljevemu pri
zadevanju za ustanovitev sa
mostojne nadškofije, v  kateri 
bi se naj združila slovanska 
plemena. Zato zopet privabi 
Metoda in izposluje položaj

prvega nadškofa. Že v tem de
lu pa se začno pojavljati vesti 
o čedalje večji slovanski ne 
slogi in o Svetopolkovem iz
dajstvu, ki pripelje do propa
da samostojne Moravske. Po
tem se pisatelj zopet povrne k 
Rogiču in Tunci in ostalim, ki 
so ju spremljali na begu. Vsi 
skupaj so se nepričakovano 
vrnili in šele iz Rogičevega 
pripovedovanja zvedo za veli
ke zapreke, ki so jih morali 
premagati na poti.

S poroko med Rogičem in 
Tunco pa preide pisatelj k u
sodnim dogodkom, ki jih je 
Kocelj sicer pričakoval, ven
dar pa je upal, da bo lahko s 
prebujeno zavestjo in utrdit
vijo kneževine uspešno klubo
val zunanjim sovražnikom. 
Najprej se mu odločno upro
frankovski duhovniki. Zaradi 
tega pride tudi do odločilnega 
razkola med Kocljem in ženo 
Draženo, ki ni bila naklonjena 
Kocljevim političnim težnjam 
in podpori, ki jo je dajal slo
vanskim duhovnikom. Usodni 
dogodki, temu kar naglo sledi
jo vse do vdora frankov. Koc
ljeve smrti in propada samo
stojnosti. Vse to je sovražni
kom uspelo doseči po zaslugi 
nekaterih izdajalskih velmož. 
Le Rogiču z njegovo družino 
in najbližjim sodelavcem, tu
di Kocljevemu sinu Preslavu 
uspe, da se rešijo trdno odlo
čeni, da bodo poiskali pomoč 
pri sosednjih samostojnih slo
vanskih državah in pregnali 
osvojevalce.

Zanimivo in napeto pisan, 
skrbno in spretno fabuliran 
predstavlja roman privlačno 
branje, po katerem bo gotovo 
rado segalo staro in mlado. 
Okusna oprema knjige, za kar 
je z ilustracijami poskrbel a
kademski slikar Lajči Pandur, 
potem domače okolje, zlasti še 
za Pomurske bralce, ker živijo 
na ozemlju, ki je  bilo tudi v 
klopu Kocljeve kneževine, da
je temu delu poseben čar in 
privlačnost.

Š. Balažic

Iz glasil delovnih kolektivov
Le dve glasili nadaljujeta s svojo tradicijo rednega meseč

nega izhajanja. To sta Radenski vestnik in Informator, ostala 
glasila pa kot kaže izhajajo le bolj periodično. Tudi v tem me
secu smo dobili v  oceno nove številke samo teh dveh glasiL

Radenski vestnik, glasilo delov
nega kolektiva zdravilišča Slatina 
Radenci, na že ustaljenem obsegu 
prinaša vrsto zanimivih sestavkov. 
Uvodoma piše Feri Horvat o  od
nosih v  delovnem  kolektivu in pri 
tem analizira sistem upravljanja 
in vodenja delovne organizacije. 
A do lf M isja piše o  analitični oce
ni delovnih mest v  zdravilišču. Se
stavek je  nastal na osnovi dela 
kom isije za analitično ocenjevanje 
delovnih mest, avtor pa poudarja 
nujnost, da se tem vprašanjem po
sveti večja pozornost. Temu se
stavku sledi poročilo o  življen ju  
in dogodkih v  preteklem mesecu 
s posebnim poudarkom na zelo 
zapažene kulturne prireditve. Fr. 
Polanec analizira proizvodne uspe
he in probleme v  7 mesecih. Tudi 
stalna rubrika »Vaša vprašanja- 
naši odgovo ri« je  v tej številki ze
lo  pestra, Feri Horvat pa takoj 
za tem analizira vp liv  neenakih 
pogo jev poslovanja na uspeh eko
nomske enote, Tone Žnidarič pa 
o zelo ugodnih, a ne dovo lj izko

riščenih pogojih  za rekreacijo in 
razvedrilo članov delovnega ko
lektiva. Tem  sestavkom sledijo 
drugi, med n jim i nasveti gospodi
njam, pisma gostov in humoristič
ni sestavki. Ta številka prinaša 
tudi zaključek razprave o  osnutku 
statuta zdravilišča, ki ga je  napi
sal Sredenšek Martin.

Tudi najnovejša številka In fo r
matorja, glasila ČZP  Pomurski 
tisk je  dokaj pestra. Prinaša po
ročilo o  delu organov samouprav
ljan ja, potem s seje izvršnega od
bora sindikalne podružnice, sesta
vek  o proizvodnih problemih stav
nice, o  pravici do družbene pre
hrane, nekaj krajših beležk o  po
sojilu za izgradnjo Skopja ter vti
sih z obiska kartonaže tovarne v  
Novem  Sadu, potem odgovore na 
vprašanja in več drobnejših, bolj 
šaljivih člankov. Pred kratkim j e  
delavski svet imenoval novi ured
niški odbor, ki je  na prvi seji 
razpravljal o  nadaljnjem  razvoju 
glasila in n jegovi vsebinski fiz i
onomiji.

36. ŠTEV. RADENSKEGA VESTNIKA

Poleg stalnih rubrik: skozi čas, 
vprašanja, zdravnik svetuje, za 
dom, naši gostje pišejo, šport itd., 
je  v  tej, 50 strani obsegajoči šte
v ilk i, še več drugih aktualnih pri
spevkov. Feri Horvat obravnava v  
članku Odnosi v  delovnem kolek
tivu neposredne odnose med so
delavci, odnose v  sistemu vodenja 
in odnose v  sistemu upravljanja. 
Isti avtor je  pisec sestavka Vp liv 
neenakih pogo jev poslovanja na 
uspeh ekonomskih enot. Ado lf

Misija nadalju je sestavek Analitič
na ocena delovnih mest, T ine Sre
denšek pa zaključuje razpravo o 
statutih. Fran Polanec razpravlja 
o proizvodnih uspehih v  prvih 7 
mesecih. Sledi članek -b.ž.-. Šol
ski zvonec je  prekinil igro, prime
ren članek za obravnavo na rodi
teljskem  sestanku. Tone Žnidarič 
opozarja na rekreacijo, na kar 
sledi še nekaj vtisov s potovanj in 
izletov. Ika

0 M L A D I N S K I H  KLUBI H OZN

Mladinski klubi OZN so ena iz
med interesnih oblik dela članov 
ZM. Pred leti smo v  Pomurju la
hko na prste roke prešteli te klu
be. Morda zato ni nihče smatral 
za potrebno, da bi M K  OZN po
sveta več pozornosti, skrbi in po
m oči. Toda sedaj več ni tako, vsaj 
kar se tiče števila klubov. V  Po
murju imamo kar 21 takšnih oblik 
dela in v njih je  vključenih čez 
tri sto deklet in fantov. Pred leti 
so b ili MK OZN samo na srednjih 
in osnovnih šolah, sedaj pa jih  
zasledimo že tudi na vaseh (Teša
novci, Mačkovci). V  Murski Sobo
ti imamo tudi medobčinski cen
ter, ki vodi, koordinira in progra
mira delo vseh teh klubov. Razen 
nekaj mladincev in mladink, čla
nov občinskih mladinskih vodstev 
v  Pom urju in pa redkih mentor
je v  klubov OZN (v glavnem uči
te ljev), ni čutiti pomoči pri delu 
v  klubih od nikoder. Morda je  
prav, da ob 24. oktobru, dnevu 
organizacije združenih narodov, 
zapišemo nekaj o  delu teh klubov.

Rekli smo že, da je  v  mladinske 
klube OZN vključenih  nad 300 
mladih. Dodati je  še potrebno, da

mladina v  teh klubih dokaj na
črtno in  poglobljeno (kolikor sa
ma more) razpravlja  o  naši stvar
nosti, o  prizadevanjih Jugoslavije 
v  borbi za m ir in na osnovi ju go
slovanskih stališč tudi o  dogaja
n jih  v  mednarodni politični areni. 
Da bi ti m ladi lahko kvalitetnejše 
razpravljali o  tako zahtevnih vpra
šanjih, bi jim  bila potrebna po
moč izkušenih poznavalcev te pro

blematike, o  tem verjetno ni dvo
ma. Tako pomoč mladi v klubih 
O ZN  tudi že lijo  in prav bi bilo, 
da bi jim  priskočili na pomoč to
variši iz  ideoloških kom isij pri 
občinskih kom itejih ZKS in ob
činskih odborih SZDL. V mladin
skih klubih OZN pa na sestankih 
govorijo  tudi o  gospodarstvu na
še in drugih dežel, o  kulturnem 
življen ju , o  zgodovini itd . . To 
rej v  sodelovanju so dobrodošli

tudi učitelji in profesorji zgodovi
ne in zemljepisa. Seveda je  osno
vna dejavnost klubov sprem ljanje 
dela in problematike organizacije 
Združenih narodov. Ob vsakokrat
nem zasedanju najvišjega organa 
vseh narodov sveta, klubi pripra
v ijo  posebne razprave, organizira
jo  razstave in podobno. Praznik 
mladinskih klubov OZN je  Dan 
združenih narodov. Tudi v  teh 
dneh bodo klubi na razstavah se

znanjali mladino z delom OZN, 
prikazali pa bodo tudi uspehe svo
jih  prizadevanj.

Se več bi lahko napisali o  delu 
M K OZN, med drugim tudi to, da 
se n jihovi člani uče tujih jezikov 
in esperanta, da ustvarjajo pisme
ne vezi z mladim i iz  različnih kra
jev  naše domovine in iz drugih 
dežel, skratka, da se v teh inte
resnih oblikah dela ZM, mladi 
spoznavajo z gospodarskimi, kul

turnimi in ekonomskimi vpraša
n ji svoje domovine in drugih de
žel. Takšnemu delu klubov torej 
n i kaj oporeči, je pa potrebno opo
zoriti na to, da bi v  prihodnje tem 
klubom bilo potrebno nuditi več 
pomoči in osnovnih materialnih 
pogojev za njihovo delo. Ta pomoč 
pa naj pride predvsem iz organi
zacij ZMS, SZDL in ZKS in tudi 
od vseh tistih, k i jim  je  vzgoja  
mladih vsakodnevno opravilo  in 
dolžnost.

Posebno načrtno b i m orali vzga
ja ti m lade kadre, ki že dela jo v 
vodstvih klubov, pa tudi tiste, ki 
bodo stopili na mesto onih, ki 
vsako leto odhajajo. Mladinski 
klubi OZN naj torej najdejo kon
čno pot še v  več aktivov ZMS na 
vaseh in na šolah ne bi pa smeli 
dopustiti, da jih  mladi v  delovnih 
organizacijah ne bi sprejeli kot 
svojo  in zanim ivo obliko dela. Do
seči to, pa pomeni, da bomo pri
hodnje leto še bolj zadovoljn i la
hko praznovali 24. oktober — Dan 
združenih narodov.
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Štejf, osebno...
Nikar se ne zaustavljajte ob naslovu. Ne boste uganili, za 

kaj gre. Toliko Štefov je in tolikokrat je  potrebno pokazati 
osebno izkaznico —  rad ali nerad. Posebno nežni spol je v za
dregi, če se izve zgodovinski čas nekega rojstva. Zato tajijo in 
se izgovarjajo, da je nimajo pri sebi, osebne izkaznice namreč.

Da vas ne bom še naprej vlekel, naj povem, da ta kontrola 
osebnih izkaznic pomeni največkrat prometni prekršek. Prekršek 
in osebna izkaznica sta tesno povezana, vsaj v  naših primerih. 
Denimo, tako.

Pozno se je vračala iz  Sobote. Tema je že bila in v Beltincih 
jo ustavi prometni miličnik: »Tovarišica, ponoči je vožnja s ko
lesom brez luči prepovedana«.

Tovarišica, ki še ni izpolnila dvajseto, molči.
»Niste vedeli tega«, je miličnik siten. Komaj slišen smrk 

bi naj bil odgovor. »Pokažite osebno!«
Tovarišica dahne: »Nimam je s sabo«.
Kdo bi še naprej vrtal s vprašanji v talko nežno stvarco. 

Vendar predpis je  predpis: »Naprej prosim, da greste peš!« 
Uboge nožice, kako je  asfalt trd! Pa, še sreča, da je  asfalt, če 
bi bilo blato, b i bilo še huje. Drugod še asfalta nimajo. Vidite, 
mlade tovarišice ne nosijo osebnih, ker bi potem lahko zvedeli, 
koliko so »mlade«.

Feuerzeug. No, pa kar prevedimo! Vžigalnik, Vžigalnik pra
vijo namreč, najstarejšemu tipu tomosovega Collibrija. Vžigal
nik je  pribrenčal, oprostite, je  brenčal po cesti, ker ga zaradi 
teme nismo mogli videti. Luči je  imel ugasle kot v  času vojne, 
ko je bila zatemnitev obvezna. Silhueto mopedista smo bolj 
slutili kot videli, vendar, stop-lučka ustavi tudi silhueto.

»Zakaj vozite brez luči? Zakaj. . .  Ustavite vendar motor, 
saj se nič ne slišimo! »Motor zahrumi še bolj. »Ustavite sem 
rekel!«

»Takoj, takoj!«, se opravičuje mopedist, samo da snamem 
kapico s svečke.«!!!

»Kapico s svečke? Kaj pa dekompresor?«
Če bi bilo podnevi, bi videli, kako je možak dvignil ramena 

in jih zopet spustil.
»Dovolite, da preizkusim zavore! »Prva: »seila« je utrgana. 

Druga: »prime«, če se ji zljubi.
»Osebno prosim! »Možak je hotel drugič dvigniti ramena, 

a se je premislil: »Osebne nimam, izvolite prometno dovoljenje!«
To je, vidite, že drugi. . .  oprostite! To ni drugi, pač pa prvi 

primer. Smo rekli, da je pri ugotavljanju avtentičnosti bolj za
nimiv nežni spol. Toliko vam pa le še povem o mopedistu, da 
je plačal globo. Pa ne zaradi osebne, zaradi prekrška.

Nadaljujemo pot skozi Beltince. Pri odcepu ceste, ki pelje 
v  Lipo, zagledamo kolesarja. Ne, dva! Toda kolo je  vendar 
samo eno! Smo že čisto blizu. Zdaj vidimo razločno. Na enem 
kolesu dva kolesarja. Učenka osmega razreda osemletke pelje 
svojo starejšo in močnejšo sorodnico.

»A, vesta, da je  to nevarno, zelo nevarno?«
»Ja, saj sem j i  jaz rekla, da me ne bo mogla peljati. Pa .. .«
»Kako lahko dovolite otroku, da vas naloži na kolo!?«
»Jaz sem rekla, da .. .«
»Deklica, nimate v  šoli prometne vzgoje?«
»Imamo«.
Komentar je odveč. Mlajša nima osebne, ker je premlada, 

starejša pa tudi ne, ker je  preš. . . .  Dejstvo je, da je  bil storjen 
prekršek in nepogrešljiva osebna je bila pogrešana.

Pa še zadnja zgodbica. Pred meseci sta se poročila, on in 
ona. Ona je v  službi, on dela na posestvu. Mladost, ljubezen .. . 
sicer pa, to ne spada pod ta naslov. Torej, on in ona, doma iz 
Žižkov sta se pozno vračala z njive. Na njegovem kolesu je  bila 
luč, na njenem —- tema.

»Kako, da nimate luči?«
»Pravkar je pregorela žarnica. Prej j e .. .«
» . . .  še svetila. Vem, vem. Mandatna kazen je 500 dinarjev. 

Imate denar pri sebi?«
»Štef, maš denar?« In Štef je  plačal.
In kaj je  pri tem zanimivega? Morda bo kdo dejal: ti no

vinarji čvekajo , nategujejo, filozofirajo, si izmišljujejo ...
Počasi, samo počasi, prosim lepo! Ko je Štef plačal, zgodbe 

še ni bilo konec. Torej, Štef je plačal, toda, ko je  hotel reči 
lahko noč, se mu je zataknilo in mi smo slišali: »Naj imajo, 
za špricerje!« Tovariš Štef, kako ste rekli, ponovite prosim!« 
Štef pa ni hotel ponoviti. In zdaj stopa v  akcijo — osebna.

»Prosim osebno«.
»Je nimam.«
»Ko ste plačevali, sem jo videl v denarnici.«
»Pravim vam, da je  nimam.«
»Pokažite denarnico!«
»Ne bom pokazal.«
»Kolega, pomagaj! Napravila bova osebno preiskavo!«
Štef pa ni čakal. Odvrgel je  kolo v jarek in jo ucvrl čezenj 

na njive. Toda, tu je še Štefova žena.
»Tovarišica v  avto, prosim! Bomo že dobili vašega moža!«
Štef se je  ustavil in nas od daleč opazoval.
Mlada žena pa ni bila tako trdna. Pričela je jokati in vpiti: 

»Štejf, pokaži osebno! Štejf . ..«
Koga ne bi ganil jok mlade žene. Tudi Štef se je skesal in 

nam prinesel pokazat osebno. Sodnik za prekrške bo zopet lahko 
rekel: »Po členu ...« In Štef bo še enkrat plačal globo. Tokrat 
tudi zaradi osebne. Jože Šabjan

GRADBENO OBRTNO PODJETJE »GRADITELJ« BELTINCI:

M A N J Š E  P O D J E T J E  —  
V E L I K A  P O S L O P J A

Gradbeno obrtno podjetje »Graditelj« v Beltincih za
posluje 90 do 100 ljudi. Izvaja večja in manjša gradbena 
dela v beltinskem, soboškem in lendavskem okolišu.

V  zadnjih letih je podjetje 
Zgradilo mnogo stanovanjskih 
hiš in gospodarskih poslopij 
za zasebne investicije, ob teh 
pa tudi več pomembnih inve
sticijskih poslopij. Naštejmo 
jih samo nekaj: ambulanto, 
gasilski dom in poslopje Ljud
ske milice v  Beltincih, štiri 
odprte goveje hleve — dva v 
Veržeju in dva v  Beltincih —, 
več večstanovanjskih blokov 
v Beltincih in Črensovcih, ga
raže in skladišča za potrebe 
kmetijskih zadrug ... Strokov

no je omembe vredna tudi 
nadzidava cerkvenega stolpa 
v  Dobrovniku; stolp ima nam
reč zgornji del in ostrešje iz 
betona in ne kot je  to običaj
no, iz lesa.

Kolektiv podjetja »Gradi
telj« ustvari letno do 95 mili
jonov din bruto prometa. To 
vsoto pa bi lahko znatno pre
segel, če ne bi imel opravka 
s pomanjkanjem gradbenega 
materiala (betonsko železo, ce

ment, apno) in delovne sile. V 
zadnjem času namreč odhaja 
tudi iz beltinskega okoliša ved
no več delavcev na sezonsko 
delo v  sosednjo Avstrijo in 
Nemčijo.

Kljub tem težavam ,pa ko
lektiv krepko računa na raz
širitev svojega podjetja in tu
di na nabavo potrebne meha
nizacije.

Graditelj »Beltinci« — novi stanovanjski blok v gradnji

NA JANŽEVEM VRHU

S r e d n j a  v i n s k a  l e t i n a
6 km jugovzhodno od Radgone v Slovenskih goricah 

je vinogradniški obrat kmetijskega kombinata G. Radgone 
Janžev vrh, znan po dobrem vinu.

Iz mogočne kleti, kjer imajo 
le še malenkost domače zalo
ge za »domače potrebe«, že di
ši po sladkem moštu. S trgat
vijo, ki se prične v ugodnih 
vinskih letinah šele po »Tere 

zijinem«, to je po 15. oktobru, 
so pričeli že pred 14 dnevi, 
končali pa bodo čez kak do
ber teden.

Obratovodja, kmetijski teh
nik Franc Jurkovič nam je 
razložil, da se je trgatev letos 
zaradi hitrejše vegetacije po
spešila za 12 dni. Boljše sorte: 
ranima, rizvanec, zeleni silva
nec, renski rižling in muškat
ni silvanec so že obrane. Zdaj 
so na vrsti traminec, šiponi in 
laški rizling. Grozdje po tem 
dežju precej gnije, zato hitijo.

Na Janževem vrhu bo letina 
srednje dobra! Nastavek in za
četni pogoji so bili za vinsko 
trto zelo ugodni in bi bilo pri
čakovati, nadpovprečni pride
lek, če ne bi vinograde dva
krat poškodovala toča, pozne
je pa sta nanje neugodno vpli
vala še suša in dež, kar je zni
žalo kakovost in količino pri
delka. Sladkorna stopnja vin
skega mošta se giblje od 14 do 
18 stopinj.

POSVETOVANJE O DELU

V  Ljutomeru je  organiziral 
obč. komite ZMS posvetova
nje z učitelji, ki so zadolženi 
na osnovnih šolah za delo z 
mladinskimi aktivi. Na posve
tovanju so obravnavali dose
danje delo mladinskih aktivov 
v  ljutomerskih šolah. Mladin
ske ure v šolah so bile doslej 
dobro organizirane. Da bi še 
bolj poživili delo mladinskih 
organizacij na šolah so imeno
vali posebno komisijo, ki bo 
skupno z vodstvi aktivov ZMS 
v  šolah obravnavala nastale 
probleme.

TIŠINA: Seja Turistično- 
olepševalnega društva

Na seji turistično-olepševal
nega društva na Tišini so go
vorili o nadaljnjem delu dru
štva. Sklenili so, da bodo na
mestili oskrbnika parka. Tako 
bo pank bolj očuvan in tudi 
dejavnost društva bo prišla do 
večjega izraza.

Trgatev (Foto Vučkič)

LETNA KONFERENCA ZMS V MARTJANCIH

V BODOČE ŠE VEČ SODELOVANJA
Prejšnjo nedeljo dopoldne 

je  bila v  Martjancih letna kon
ferenca Krajevnega komiteja 
ZMS. Konferenci so prisostvo
vali tudi predstavniki krajev
nih družbenopolitičnih orga
nizacij.

Po uvodnem referatu se je 
razvila živahna razprava, v 
kateri so ugotovili, da sta mla
dinski prireditvi Spoznavaj 
svet in domovino ter Pokaži 
kaj znaš, zelo dobro uspeli. 
Kritizirali pa so nedisciplino 
članov glede udeležbe na se
stankih.

Na konferenci so sprejeli 
precej obsežen program dela. 
ki predvideva predvsem večje

sodelovanje med posameznimi 
aktivi. Tudi idejno-politično 
delo bi moralo biti letos mno
go boljše kot je bilo lani.

t. c.

DIJAKI ESŠ SO S I 
OGLEDALI RAZSTAVO 

SODOBNE ELEKTRONIKE

Dijaki II. letnika ESŠ v  M. 
Soboti so si pretekli teden o
gledali v Ljubljani razstavo 
sodobne elektronike in nukle
arne tehnike. Ogledali so si tu
di nekatere kulturne znameni
tosti mesta.

Letos imajo na programu še 
več podobnih ekskurzij.

-jus-

5 tovarišico smo šli po cesti, mimo pa je prišel fotograf

Jesen sk a  s e te v  in p ogod b en o  sod e lo va n je  
na obm očju  KZ K riževc i p ri L ju tom eru
Na območju km etijske zadruge »Mursko p o lje «  K riževc i p r i L ju to

meru je  jesenska setev v  polnem teku. Za letošnjo setev je  značilno to, 

da zasebni km etovalci vedno bolj posegajo po s tro jn ih  uslugah zadruge.

KZ je  od planiranih 200 ha 
sklenila za 335 ha kooperacij
skih pogodb za pridelovanje 
visokorodnih sort pšenice. Ta
ko j e tudi za setev dala kmeto
valcem na razpolago 62 (on se
men in to francosko pšenico 
Etoile de Choisy in italijansko 
Leonardo. Značilno je to, da

je  od vseh sklenjenih pogodb 
za pridelovanje visokorodnih 
sort pšenice 90 odst. francoske 
sorte in 10 odst. italijanske 
Leonardo, dočim za sorto San 
Pastore ni bila sklenjena no
bena pogodba.

Prav talko so kmetovalci za 
jesensko setev že prevzeli 200 
ton nitrofosk ala in 65 ton ni
tromonkala, za pridelovanje 
visokorodnih sort pšenic. V 
zadnjih dneh je bilo sklenje
nih s kmetovalci več pogodb 
za sodelovanje v  travništvu in 
sicer za 82 ha.

Kmetijska zadruga sklepa 
tudi pogodbe za sodelovanje v 
proizvodnji mesa. Od planira
nih 950 pitanih govedi je skle
njenih pogodb za 800 govedi 
in za 1600 prašičev. sf

»TOVARIŠ TOVARIŠU«

Tudi aktivi ZMS v  šolah lju
tomerske občine so se vključi
li v  akcijo za Zbiranje šolskih 
potrebščin za Skopje: »Tova
riš — Tovarišu«. Pri tej akciji 
se je najbolj izkazal mladin
ski aktiv vzgajališča Veržej.

sf

LJUTOMER

Ljutomerski vrtec je organi
ziral več lutkovnih predstav, 
kino predstav in drugih prire

ditev. Za malčke so organizi
rali v lepih sončnih dnevih iz
lete v  bližnje gozdove in v  Že
lezne dveri. SF

TUDI V TIŠINI NOVO 
ŠPORTNO IGRIŠČE

Vsa šolska mladina na osem
letki v  Tišini dela na gradnji 
novega športnega igrišča. Tu
di Kmetijska zadruga Tišina 
je  pokazala polno razumeva
nje in dala na razpolago trak
torje za prevoze. Učenci osem
letke pa poleg tega hodijo 
kmetijski zadrugi trgat koru
zo in pobirat krompir, da si 
bodo tako priskrbeli finančna 
sredstva za izvenšolske dejav
nosti, predvsem ŠŠD. -do-

Te dni v Rakičanu: 
LETNA KONFERENCA 
ŠOLSKE SKUPNOSTI

V ponedeljek so imeli dija
ki na KSŠ v  Rakičanu letno 
konferenco šolske skupnosti.

Razpravo so v glavnem u
smerili na problematiko dija
kov. Tako je  v  razredu bilo 
slišati o socialnem vprašanju 
dijakov. Vključevanju ženske 
mladine v šolske samoupravne 
organe in ostale dejavnosti, 
kako izboljšati učne uspehe, 
o športnem udejstvovanju di

jakov in drugem. Na konferen
ci so izvolili novi odbor šol
ske skupnosti.

PROSLAVA OB ZAKLJUČKU 
DEL NA AVTOCEST!

Ob zaključku gradnje avto
ceste, so tudi dijaki na KSŠ 
v Rakičanu pripravili krajšo 
manifestacijo. Brigadirji, ki so 
se udeležili zvezne delovne ak
cije pri gradnji avtoceste, so 
izvedli kulturno-zabavni pro
gram iz spominov na brigado. 
Ravnateljstvo šole je najbolj

prizadevnim brigadirjem po
klonilo lepe knjižne nagrade.

MARIBORČANI V RAKIČANU
Prejšnji teden so obiskali 

KSS v  Rakičanu dijaki tretje
ga razreda KSŠ iz Maribora. 
Ogledali so si šolske prostore 
in okolico, imeli pa so tudi 
krajši razgovor s predstavniki 
rakičanske mladinske organi
zacije. Odigrana je bila tudi 
prijateljsko košarkarska tek
ma, ki se je končala z zmago 
domačinov. Razrite, opažene ulice v Murski Soboti, ali: kanalizacijska dela napredujejo (Foto Sukič)
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Zahvalju jem  se
Uvodoma nekaj ugodnih ve

sti: kopališče v  Moravcih je še 
vedno odprto — ugodne mož
nosti zlasti za kopanje v  ka
binah — weekend hišice, če 
pa so te zasedene, prenočišča 
v  neposredni bližini kopališča 
— celodnevna oskrba stane sa
mo 1250 dinarjev.

»Ko po treh tednih stalnega bi
vanja in zdravljen ja  zapuščam ko
pališče v  Moravcih, se najlepše 
zahvaljujem za vso izkazano mi 
gostoljubnost kolektivu Hotela 
» Zvezda« v  Murski Soboti in zla
sti n jegovem u direktorju, k i stal
no nadzira poslovanje in se zani
ma za goste, da se dobro počutijo 
in da so lahko z vsem zadovoljn i, 
upravniku kopališča, ki vlaga ves 
svoj trud v  to, da so gostje zado
v o ljn i, kuharskemu, strežnemu in 
kopališkem u osebju, k i se naspro
ti gostom vljudno obnaša in si 
prizadeva za n jihovo  najboljše po
čutje ob tako n izki oskrbnini.

Verjem ite m i: zdravje sem iska
la že v  več  zdraviliščih, pa take 
postrežbe in  vljudnosti še nisem 
n ik jer doživela. Za zdravje, ki sem 
ga prišla iskat v  M oravce s svo
jim i prihranki, mi ni žal denarja, 
saj se m i je  mnogo izboljšalo. Pa 
ne samo meni, m arveč tudi dru
gim m ojim  sotrpinom ! Zato tudi 
top lo  priporočam  kopališče v Mo
ravcih, ki n a j hi se po izjavah 
ljudi, ki so z mano vred tukaj i
skali ljubega zdravja postopo
ma preim enovalo v  zdravilišče, če
prav sicer kot je  ob neki p rilož
nosti iz ja v il tudi tovariš direktor, 
res ne m orejo  delati čudežev.

Se enkrat hvala vsem skupaj, im 
če bom  še p ri življen ju , se bomo 
v ide li v  M oravcih vsako leto.

Julka Kristovič, Maribor

Poseben komentar te temu 
pisemcu pa menda ni potre
ben.

VUČJA VAS
Delo mladih v  aktivu ZMS je  

bilo uspešno, tako so ugotovili 
člani aktiva na letni konferenci. V  
preteklem obdobju so b ili aktivni 
na kulturno-prosvetnem in šport
nem področju, organizirali pa so 
tudi različna predavanja. Zaključ
ki, sprejeti na letn i konferenci, za
gotavljajo, da bodo tudi v  prihod
nje aktivno delali na vseh teh po
dročjih. Izrazili so željo po večjem  
sodelovanju s SZDL in ZKS. po
sebno še, ker se nobeden od pred
stavnikov teh organizacij, kljub 
vabilom, ni udeležil letne konfe
rence aktiva ZMS. Sklenili so tudi, 
da se bo kar šest m ladink in mla
dincev udeležilo predavanj v  mla
dinski politični šoli.

Sejem — v M. Soboti, 15. t. m. 
— kupci, prodajalci in rado
vedneži — skratka: velika 
množica ljudi, od blizu in da

leč (foto K. Sukič)

N e s r e č e — nezg o d e — n e s r e č e
KLJUB VARNOSTNI 

RAZDALJI 
SE JE ZALETEL

Lažja prometna nesreča se 
je pripetila 16 okt. na cesti 
III. reda med Gančani in Bel
tinci. Iz smeri Gančani je vo
zil osebni avto MS 14-25 Jože 
Radar iz Beltinec, za njim pa 
v primerni razdalji švicarski 
državljan Bruno Quodri, prav 
tako z osebnim avtomobilom. 
Ker je Radar nenadoma usta
vil, se je Quodri zaletel v zad
nji del njegovega voza. Materi
alna škoda je minimalna.

PREHITEVAL 
OB NEPRAVEM ČASU

17. oktobra ob 14.55 je šofer 
Franc Nemec iz Puconec s to
vornjakom prehiteval na Tito
vi cesti v  Murski Soboti oseb
ni avto, ki je zavijal s Titove 
ceste v Trubarjev drevored. 
Tovornjak je z zadnjim des
nim kolesom zadel ob prednji 
levi del osebnega avtomobila, 
ki je last Avto-moto društva, 
vozil pa ga je  tečajnik Anton 
Janša. Telesnih poškodb ni bi
lo.

ZANESLO GA JE
Anton Borak iz Murske So

bote je 18. okt. ob 19.00 vozil 
osebni avto po Kraški cesti iz 
»Agroservisa«. Ko je pripeljal 
čez most na razbremeni lnem 
kanalu, je prehiteval skupino 
kolesarjev, ker je preveč za
vil in ker so na cesti velike 
luknje, ga je zaneslo v jarek, 
kjer se je voz prevrnil, škode 
na avtomobilu je za 50.000 din.

TRČILA STA KOLESAR 
IN OSEBNI AVTO

V soboto se je pripetila pro
metna nesreča v Ljutomeru 
na križišču cest Ljutomer — 
Stročja vas — Podgradje. Voz
nik osebnega avtomobila MS 
22-16, Štefan Jug iz Ljutome
ra je iz smeri Stročja vas pri
peljal v križišče; z leve se mu 
je približal kolesar Franc Vu
čak iz Podgradja. Kljub temu, 
da je voznik Jug zaviral, trče
nja ni mogel preprečiti. Kole
sarja so hudo ranjenega pre
peljali v soboško bolnišnico.

Š P O R T  —  Š P O R T  —  Š P O R T
SLO VENSKA NOGOM ETNA L IG A

SOBOTA : CELJE 3:1 (1:0)
V  nedeljo  jo  bila v  Murski So

boti odigrana prvenstvena tekma 
SNL med moštvom Celja in do
m ače Sobote. Tekma, ki se je  kon
čala z zasluženo zm ago Sobote, je  
potekala v  dinamični in h itri igri, 
tako da je  bilo več razburljivih  
p rizorov pred obema goloma.

P rv i polčas je  potekal v  oboje
stranskih napadih in obe moštvu 
sta imeli nekaj priložnosti za za
detek, vendar jih  napadalci niso 
znali izkoristiti. V  vodstvo je  pri
šla Sobota v 42. minuta, ko je  P e 
rič neubran ljivo strelja l v  mrežo 
gostov. V drugem polčasu so gost
j e  takoj začeli ostro napadati na 
vrata Sobote, vendar je  solidna 
obramba in odlični vratar V rd ju 
ka uspešno odstranjevala sleherno 
akcijo  pred svojim i vrati. Po  gro
bi napaki desnega hranilca Celja, 
je  uspelo M iloševiču rezultat po
večati na 2:0. Km alu zatem so tu
di gostje prišli do zadetka preko 
Letnerja  in rezultat znižali. Potem  
je  p revzela  pobudo Sobota in bila 
do konca tekme boljši nasprotnik. 
K o  je  v  80. minuti Maučec dose
gel tretji gol za Soboto, je  bila 
usoda Celjanov zapečatena. To  je  
tudi p ri igralcih Celja vzbudilo 
vročo  kri, ker kakor izgleda niso 
znali športno prenesti poraza in 
celo  hoteli napasti sodnika. T ek 
m o je  sodil Babič iz  Maribora, ki 
pa je  bil prem alo energičen.

SLO VENSKA M LA D IN S K A  L IG A

SOBOTA : CELJE 5:1 (2:1 )
Mladinci Sobote so slavili viso

ko zmago. Strelci: Zadravec 2, 
Kukanja, Maučec in Horvat. Sod
nik Gerenčer iz  Lendave.

M M  NOGOMETNA LIGA
N A F T A  : RAD G O NA 10:0 (4:0) 
Moštvo Nafte je  b ilo  daleč bolj

še in je  visoka zmaga zaslužena. 
Lahko bi pa bila še precej višja, 
saj so kar petkrat zadeli vratnico. 
Radgona je  bila enakovreden na
sprotnik le do  15. minute prvega 
polčasa, nakar je  prevzela pobudo 
Nafta in zagospodarila na igrišču. 
Najbo ljš i pri N afti je  bil Gobec, 
dasi zasluži za visoko zmago pri
znanje celotno moštvo. Strelci: 
Harvat J. 3, Horvat F. 2, Perša 2, 
Gobec P in ter in Ilič  avtogol po 
enega. Tekm o je  sodil Kološa iz 
Murske Sobote.

B E LT IN C I : G R A F IČAR  1:0 (0:0) 
Srečanje je  potekalo v rahli te

renski prem oči domačinov, ki pa 
so z edinim  zadetkom zasluženo 
zmagali, saj so b ili mnogo bolj 
borbeni od gostov. Sicer pa je  to 
bila tekma na n izki tehnični rav
ni. Edini zadetek za Beltince je  
dosegel Maroša. Sodnik P avc je  
dobro opravil svo jo  nalogo.

PO M U RSKA  NO G O M ETNA L IG A

BREZ POSEBNIH 
PRESENEČENJ

Sedmo kolo Pomurske nogom et
ne lige  j e  poteklo brez posebnih 
presenečenj. Nekoliko presenečata 
le zmaga Bakovec nad Soboto B, 
ki je  s tem doživela prvi poraz in 
pa neodločen rezultat Pušče v  sre
čanju z Rakičanom. Vsi ostali re
zultati so bili pričakovani. 

Rezultati V II. kola:
Bakovci : Sobota B 2:1
Turnišče : Puconci 5:3
Veržej : Gradbenik 1:3
Brazda : Šalovci 4:0
Pušča : Rakičan 1:1
Vodi Turnišče z 11 točkami pred 

Gradbenikom in Bakovci, ki ima
ta po 10. S ledijo: Brazda, Rakičan 
m Puconci z  6, Verže j 4, Pušča 3 
in Šalovci brez točke. Sobota B 
ima 10 točk.

PO M U RSKA M LA D IN SK A  L IG A  

V II. kolo:
Bakovci : Sobota B 2:3
Verže j : Nafta 3:3
Beltinci : G rafičar 3:3
Voda Nafta pred Soboto B z 8

točkami itd.

O BČ INSKA NOGOM ETNA L IG A  
Bogojina : Dokležovje 3:0
Vrelec : Tišina 3:0

93 TEKMOVALCEV 
NA KROSU

Strokovni odbor za atletiko pri 
O bZTK  v  Murski Soboti je  orga
niziral občinsko prvenstvo v  kro
su za leta 1963. Tekm ovanja se je  
udeležilo 19 tekm ovalnih ekip s 93 
tekm ovalci, kar j e  vsekakor us
peh. R a zvese ljiv o  je  zlasti to. da 
so se tekm ovanja dobro udeležili 
tekm ovalci iz  zunanjih šol, med
tem ko se tekm ovanja niso udele
žile nekatere šole iz  M. Sobote.

R E ZU LTA TI:
Mladinci: ekipno: 1. SŠTV, 2. 

ESŠ, 3. Elan itd.; posamezno: Ž i
žek, Težak (oba SŠTV ), T inev 
(ESŠ) itd.

M ladinke: ekipno: 1. SŠTV, 2. 
ESŠ, 3. Elan itd.; posamezno: Bac, 
Puconja (obe SŠTV ), Peček (ESŠ) 
itd.

P ion irke: ekipno Petrovci, Ba
kovci, Fokovci itd.; posamezno: 
Andrej ek. (Petrovci), Borovič (Ba
kovci) itd.

P ion ir ji: ekipno: Bakovci, Bel
tinci. Polet itd .; posamezno: Ma
rič (Bakovci). Balajc (Fokovci) itd.

Tekm ovanje je  dobro uspelo 
zlasti kar se tiče množičnosti, od
slej pa naj bi postalo tradicional
no.

PIONIRSKI ROKOMETNI 
TURNIR V BELTINCIH

Pretek li teden je  bil v Beltincih 
pionirski rokometni turnir, ki ga 
je  organiziralo ŠŠD Enotnost iz 
Beltince.

Tekm ovanja so se udeležili p io
n irji in pionirke iz Črensovec, B i
strice in Beltinec. P ri pionirjih  so 
b ili najboljši Beltinci, ki so z 4 
točkami zasedli prvo  mesto. Dru
gi so bili Črensovci in tretji B i
strica. Med pionirkam i pa so bile 
najuspešnejše tekm ovalke iz Čren
sovec, ki so z 4 točkami zasedle 
prvo  mesto pred Bistrico 2 in Bel
tincami brez točke. To  bi moralo 
biti občinsko pionirsko prvenstvo 
za ta predel, vendar šole v Čren- 
šovcih in Bistrici niso pristale na 
ta turnir zaradi tega, ker se vse 
šole ne nehajo v isti občini. Turnir 
je  dobro uspel.

ORMOŽ JESENSKI PRVAK
V  zadnjem kolu vzhodne okraj

ne rokometne lige  sta b ili na spo
redu kar dve pomembni srečanji, 
ki sta odločili o končni razvrstitvi 
posameznih moštev. To sta bili 
srečanji med Agroservisom  in Or
možem ter ESŠ in Radenci. Zlasti 
je  bilo odločilnega pomena sreča
n je med Agroservisom  in Ormo
žem, saj sta to b ili edini dve mo
štvi., ki sta se lahko potegovali za 
naj v iš ji naslov. Moštvo Ormoža 
pa je  tudi tokrat zaigralo solidno 
ter s preprič ljivo  zmago še nadalje 
ostalo edino neporaženo moštvo in 
tako postalo jesenski prvak. V 
srečanju med ESŠ in Radenci je  
bila ESŠ uspešnejša, saj si je  s to 
zmago zasigurala tretje  mesto. Sre
čanje med Krogom  in Veliko Ne
deljo pa se je končalo brez borbe 
s 5:0. ker ekipa V elike Nedelje  ni 
nastopila.

Rezultati zadnjega kola:
Agroservis : Ormož 11:23
ESŠ : Radenci 31:20
K rog : V. Nedelja 5:0

Končna tabela jesenskega dela
O rm o ž 6 4 1 0 159: 81 11
A g ro s e r v is 6 4 0 2 137: 93 8
ESŠ 6 4 0 2 134:122 8
K r o g 6 3 1 2 77: 67 7
R a d e n c i 6 3 0 3 118:112 6
V . N e d e l ja 6 1 0 5 100:140 2
B e lt in c i B 6 0 0 6 52:162 0

ŠTAJERSKA ROKOMETNA 
LIGA

N A F T A  : BE LTIN C I 14:13 
BE LTIN C I : KRM ELJ 11:15 

M TT -L IV A R N A  : N A F T A  28:13

RAKIČANCI GOSTOVALI 
V PTUJU

V petek je  košarkarska ekipa 
s Km etijske srednje šole Rakičan 
gostovala v  Ptuju. Odigrani sta b i
li dve prijateljski tekm i: z ESŠ in 
Gimnazijo. Obe zmagi si je  osvo
jila  ekipa iz  Rakičana in sicer z 
G imnazijo z zelo  tesnim rezulta
tom 38:31 in ESŠ z 61:31.

USPELO PRIJATELJSKO 
SREČANJE 

UČITELJIŠČNIKOV 
MARIBORA IN M. SOBOTE

Preteklo soboto je  bil na stadi
onu pri gim naziji v  Murski Soboti 
prijateljsk i atletski dvoboj med 
dijaki mariborskega in soboškega 
učiteljišča. Na tekmovanju je  bilo 
doseženih nekaj zelo dobrih rezul
tatov, kar priča da so se dijaki 
na tekm ovanje dobro pripravili. 
P r i mladincih so zmagali dijaki 
iz Murske Sobote z zbranimi 6102 
točkami, medtem ko so Maribor
čani zbrali 5497 točke. Pri mladin
cih pa so bile uspešnejše Mari
borčanke s 6774 točkami pred so
boškimi, ki so zbrale 5742 točki. 
Nekaj boljših rezultatov:

M ladinke:
60 m: E. Gomboc (S) 8.5, krogla: 
D. Smodiš (S), 10,2 m, daljina: E. 
Gomboc (S) 4,55 m, višina: V. Sla
mnik (M) 1,25 m, 400 m; M. Germ 
(M) 1:11,3, štafeta 4x60 m: Mari
bor 35,4.

Mladinci:
100 m: A. Husar (S) 11,6, 1000 m: 
J. Matjašič (M) 3:01,9, k rog la  M. 
Čendak (M) 11,20 m, daljina: B.
Križanič (S) 5,72 m, višina: M atja
šič in Šmauc (oba M) ter Pih ler 
in Režonja (oba S) vsi 1,50 m, šta
feta 4x100 m: Sloga 50,0.

Na koncu atletskega dvoboja 
so se učiteljiščniki pom erili še v  
košarki in rokometu. V  rokometu 
so b ili pri mladincih zmagovalci 
dijaki S loge z rezultatom 14:8, pri 
mladinkah pa Mariborčanke z 10:6. 
V košarki so pri dijakih zmagali 
Mariborčani s 77:25, pri dijakinjah 
pa Sobočanke z 59:25.

Tekm ovanje, k i se je  odvija lo 
v  lepem sončnem vremenu, je  do
bro uspelo, saj je  potekalo v pri
jetnem  športnem vzdušju, tekmo
valci pa so si prizadevali, da do
sežejo čim boljše rezultate.

T . C.

R A Z P O R E D  
NOGOM ETNIH TEKEM 

ZA  NEDELJO, 27. 10 1963
Beltinci: ob 13.15: Beltinci : N a f

ta ml.; Bakovci; ob 14 30: Bakovci
Rakičan, del. Vratrič; Ša lovci: 

ob 12 : Ša lovci : G rafičar ml., ob 
13.30: Šalovci : Pušča, del. Vezjak: 
Lendava: ob 14.30: Gradbenik : 
Brazda, del. Jež; Puconci: ob 14,30: 
Puconci Veržej, del. Gomboši; 
M. Sobota: ob 9.: Sobota II : Tur
nišče ml., ob 10.30: Sobota I I  : Tur
nišče, del. Koblencar; Dokležovje: 
ob 14.30: D okležovje : M oravci, del 
sodnik; Tišina: ob 14,30: Tišina : 
Križevci, del. sodnik.

Disciplinske kazni:
S prepovedjo igranja so kazno

vani: 1. Ž ižek Martin, N K  Šalovci. 
za dobo 18 mesecev, kazen teče 
od 19. 10. 1963. 2. Feher Ludvik na 
2 tekmah. 3. Horvat Ignac. N K  Pu
šča, za 3 mesece. 4. Kakaš Jože, 
N K  Pušča, za 2 meseca. 5. G yör
köš Rudolf, N K  Šalovci, za 2 tek
mi

Tekm a N K  Bakovci : N K  Pušča 
se registrira 3:0 v  korist Bakovcev.

N K  Pušča se kaznuje z  uko
rom. ker so zapustili igrišče v  Ba
kovcih.

Mladinska tekma Ša lovci : Ver
žej se registrira z 0:3 v korist N K  
Veržej, ker je  v  moštvu Šalovci 
nastopal igralec Tot Aleksander, 
ki je  dopolnil 19 let starosti.

NP Murska Sobota

RAZPORED ROKOMETNIH 
TEKEM ZA NEDELJO 
27. OKTOBRA 1963

V II. kolo člani medobč. liga
1. R K  Nafta II Mladinec, ob 

3. uri v Lendavi;
2. Elan : Mura, ob 9. uri pri Gim

naziji;
3. Sloga : Tišina
4. ŠŠD ESŠ I I  — prosti.

V II. kolo — članice medobč. liga
1. Beltinci : Sloga, ob 9. uri v 

Beltincih;
2. ŠZD : ŠŠD ESŠ, ob 10. uri na 

igrišču Partizan ;
3. Mura : Grafičar, ob 9.30 uri na 

igrišču Mure;
4. Nafta : Elan, ob 11. uri v  Len

davi.
Obč. liga — p ionirji — pionirke

1. Po let : Cankova, ob 10. uri pio
nirji, ob 11. uri pionirke, na i
grišču Gimnazije.

Tekmovalna kom isija

D ARO VALC I K R V I 
N A  TRAN SFUZIJSK I PO STAJI 

od 23. septembra do 19. oktobra 1963

Apolonija Perk ič — tretjič iz 
Bakovec, Helena Fras devetič 
iz Bakovec, Stefan Gabor — dru
gič iz Puconec, Magda Karas — 
tretjič, Franc Fujs, Ivan Gjerek, 
Zoran Klem enčič — osmič, Jožef 
Fartel j — drugič, vsi iz  Murske 
Sobote. Ludvik Gomboc — petič, 
Šarika Fajti — drugič, oba iz to
varne Mura M. Sobota, Stela Čar
ni — četrtič iz  Fokovec, Ivanka 
Šušteršič — drugič, Irena Vogri
nec — drugič. M arija Šmia, Ma
rija Gal. Stefan Graj. Ignac Prendl, 
Jože Tot. Mihael Horvat. Koša 
Ludvik. Štefan M ajc , Pavel Casar, 
Valentin Jalšovec, Jože Rožman, 
Ludvik Jerebic, Jože Lebar, Pa
ve l Ermenij -  drugič, Ludvik 
Krajčič, Ivan Jepure, vsi iz  pod
jetja  »N afte« Lendava, Elizabeta 
Zver, Vera Avguštin. Helena T iš
le r , Ana K ocet, M arija David, Ju
lija  Ibi. M arija Horvat, Marija 
Donko. Franc Bogdan, Angela 
Pučko — drugič, M arija Podgore
lec — tretjič. Terezija  Žalig — dru
gič. G izela Horvat — drugič. Fran
čiška Škapar — drugič, Ignac Ž i
žek — drugič, vsa iz tovarne »Dež
n ikov « Lendava. Kristina Domin
ko — drugič. Julka Ropač — dru
gič, Angela Hanžel — tretjič, Te
rezija Semen. M arija Vegič, Jože 
Jerebic — tretjič, vsi iz  Odranec, 
Rozalija K a lr— tretjič iz  Bogojine. 
Kolom an Kupljen — dvajsetič iz 
Prosečke vasi, Matilda Duh iz Bo
račeve. Karel Štajner. Janko Vo
grin. Feliks Očko, vsi iz  Janževe
ga vrha. Jože Oblak — tretjič, An
gela Oblak — tretjič. Ladislav V e
reš, Helena Perič, Tončka Ftičar, 
Marija Dominko. Franc Gruškov
n jak, Štefan G jerkeš, Martin Koz
lar, Jože Dravec. Janez Gabor, vsi 
iz  tovarne »Plan ika« Turnišče. T e 
rezija Zadravec — šestnajstič iz 
Turnišča. Lovrenc Puhan — sed
mič, Irena Puhan, Stefan Banko, 
Ema Buzeti — tretjič, Ludvik Ve
ren — šestič, Rozalija Novak. A 
lo jz  Fujs — drugič, Maks Vajda 
— sedmič, Bela Belinger — se
demnajstič, M iro Pivar, vsi iz  bol
nišnice Murska Sobota, Jolanka 
Tohaj iz  Šalovec.

V  imenu bolnikov se vsem da
rovalcem  krvi najlepše zahvalju je

Transfuzijska postaja M. Sobota

Tedenski koledar
Petek, 25. okt. — Darja 
Sobota, 26. okt. — Demetrij 
Nedelja, 27. okt. — Antonija 
Ponedeljek, 28. okt. — Simeon 
Torek, 29. okt. — Ida 
Sreda, 30. okt. — Sonja 
Četrtek, 31. okt. — Bolfenk

MALI OGLASI
REGISTRSKO TABLICO , MS 10- 

663, sem izgubil na cesti, od M. 
Sobote do Zenkovec. Poštenega 
najd itelja prosim, da jo  odda pro
ti nagradi p ri vratarju  »Pano
n ije « v  Murski Soboti a li K o 
lomanu Balerju v  Zenkovcih.

M-946
OMARO, dvokrilno, dele pohištva 

in motorno kolo »Galeb«, pro
dam. Horvat, Štefana Kovača 
7-II, Murska Sobota. M-948

OPREMLJENO SOBO, oddam so
lidnemu tovarišu s 1. novemb
rom. Borovnjakova 12. M-949

R A D IO A PA R A T  in vložke za po
stelje, prodam. Stefana Kovača 
ul. 17/I -1, M. Sobota. M-953

Zdravstvena dežurna 
služba

25. okt. — dr. Gregorčeva
26. okt. — dr. Lopert
27. okt. — dr. Lopert
28. okt. — dr. Gruškovnjak
29. okt. — dr. Gregorčeva
30. okt. — dr. Lopert
31. okt. — dr. Rousova

D VA TRG O VSKA PO M O ČNIKA 
za konfekcijsko prodajalno sprej
me takoj ali po dogovoru proda
jalna »V A R TE K S « v  Mursk i So
boti. D-947

PO K R AJINSK I MUZEJ 
V M URSKI SOBOTI

vabi na otvoritev razstave Društ
va mariborskih likovnih  umetni
kov. Razstava bo odprta do 15. n o 
vem bra v  prostorih pokrajinskega 
muzeja v  M. Soboti, v okviru  Ma
riborske kulturne revije .

D-1511

K I N O
M URSKA SOBOTA — od 25. do 

27. oktobra ameriški barvni vi s
tavisionski film  -Gusar, 28. in 
29. okt. francoski barvni film  
»Zvezde opoldne«, 30. in 31. ok
tobra ruski film : » Iskanje Av- 
rike«.

GORNJA RAD G O NA — 26. in 27. 
oktobra slovenski film : -Tistega 
lepega dne«, 30. in  31. oktobra 
ameriški barvni kinemaskopski 
film  »Serenada velike ljubezn i«.

S L A T IN A  RADENCI — 26. in 27. a
meriški barvni kinemaskopski 
film  »Maratonska bitka«, 31. ok
tobra poljski film  »Mati Ivana 
Angelska«.

KRIŽEVC I P R I LJUTOMERU — 26. 
in 27. oktobra italijanski film  
-A s  asov«, 30. oktobra domača 
ljubezenska drama -P les  v  dež
ju «.

VIDEM OB ŠČAVNIC I — 26. in 27. 
oktobra francoski barvni film  
»Moj stric«.

V E L IK A  PO LA N A  — 26. in 27. ok
tobra z ahodnonemški barvni
film  »Danes se ženi moj m ož«.

ŠALO VCI — 26. in  27. oktobra an
gleški kinemaskopski film  »Čas 
življen ja  in  čas sm rti«.

ODDELEK ZA FINANCE OBČ. SKUPŠČINE M. SOBOTA 

r a z p i s u j e

J A V N O  D R A Ž B O

za dne 5. novembra 1963 ob 8. uri, ki se bo vršila v prostorih 
občine Murska Sobota, Titova cesta — v dvorani v pritličju 

zaradi prodaje

stanovanjske hiše, Rankovci št. 6
z izklicno ceno 490.000 din

Interesenti morajo najmanj 5 minut pred pričetkom dražbe 
položiti varščino, ki ne sme biti nižja od 5 %  izklicne cene.

Vsa podrobnejša pojasnila se dobijo na oddelku za finance 
občinske skupščine Murska Sobota, soba štev. 38. — Ogled 
hiše, ki je takoj vseljiva je možen vsak dan na kraju samem.

U p ra v n i o d b o r  K o m u n a ln e g a  p o d je t ja  v  M u rsk i 

S ob o ti, r a z p is u je  d e lo v n o  m e s to

š e fa  r a č u n o v o d s t v a

P o g o j:  K ončana ekonom ska fakulteta s 5 let 

prakse ali popolna srednja šola z 10 let prak
se na vod ilnem  d elovnem  m estu o  računo
vodstvu .

P r o š n je  s p re je m a  U O  d o  10. n o v e m b ra  1963. N a 

s to p  s lu žb e  p o  d o go v o ru . 0-952

Komisija za sklepanje in odpovedovanje delov
nih razmerij pri K IK  »Pomurka« obrat KG 
Rakičan, r a z p i s u j e

2 delovni mesti govedorejcev na delovišču TOPOLOVCI, 

pri kravah molznicah in pitani živini

Nastop službe takoj, družinsko stanovanje zago
tovljeno. Prijave pošljite na upravo KG Rakičan.

UO KZ »MURSKO POLJE« KRIŽEVCI PR I LJUTOMERU.
razpisuje za dne 8. novembra 1963 ob 10. uri v  upravi zadruge

J A V N O  L I C I T A C I J O

na kateri se prodajo naslednja Osnovna sredstva: 

zidana stanovanjska hiša z gospodarskim poslopjem, 
dvoriščem in sadovnjakom v izmeri 0,45 50 ha, v Borečih 

pošta Križevci pri Ljutomeru
Izklicna cena je  460.000 din

Varščina 10%  od izklicne vrednosti se položi do 7. novembra 
1963 na upravi zadruge, kjer so na razpolago tudi ostali po
datki in pojasnila v zvezi z  prodajo. — Prednost nakupa 
'majo delovne organizacije. 0-955

Z A H V A L A

Vsem. ki so spremili mojega moža, očeta in dedeka

Kolomana Domjana
IZ BREZOVEC

na njegovi zadnji poti, mu darovali cvetje in vence, 
nam izrazili sožalje, izrekamo globoko zahvalo. Po
sebno se zahvaljujemo zdravniškemu in strežnemu 
osebju internega oddelka bolnišnice v Murski 
Soboti za izkazano mu skrb in nego med boleznijo.

Žalujoči: žena Marija in sin Ludvik 
z družino

KZ SLOVENJ GRADEC, 

Celjska cesta 7. razpisuje 
delovno mesto

ZA 1 DRU ŽINO  Z NAJM AN J 2 ČLA 

N O M A  SPO SO B N IH  ZA O SK R B O  

K R A V  MOLZN IC.

Nastop službe takoj. Plača 

po Tarifnem pravilniku. 
Stanovanje preskrbljeno.

Pismene ponudbe je po
slati na gornji naslov.

POM URSKI VESTNIK  — List izdaja in tiska Časopisno in založniško podjetje »Pomurski tisk « v  Murski Soboti — List pošiljamo samo po predplačilu — Nenaročenih rokopisov ne vračamo in ne odgovarjamo zanje 
 - Naročniški in oglasna oddelek Murska Sobota, K ocljeva  ul. 6, telefon 215 — Naročnina celoletna 600 dinarjev, polletna 300 dinarjev, za inozemstvo letna 1500 dinarjev — Tekoči račun pri NB v M. Soboti št. 605-11
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Pom ursk i vestnik 
MLADINA JE IZPOLNILA SVOJO OBLJUBO

V nedeljo dopoldne je v Osipaonici podpredsednik republike Aleksandar Rankovič prerezal simbolični 
trak na zadnjem odseku avto-ceste »Bratstva in enotnosti«. Potem so po 58 km dolgem odseku ceste od Osipa

onice do Beograda zdrveli prvi avtomobili.

Največja jugoslovanska pro
metna magistrala od Ljublja
ne do Gjevgjelije je izgrajena. 
1096 km dolgo cesto je gradilo 
nekaj generacij jugoslovanske 
mladine od leta 1948. Nad 570 
tisoč mladik graditeljev, inže
nirjev, tehnikov in gradbenih 
delavcev je skupaj z mladimi 
graditelji izpolnilo sprejeto na
logo do roka. V nedeljo, ob 
19. obletnici osvoboditve Beo
grada, je jugoslovanska mla
dina podarila svoji socialistič
ni domovini darilo — cesto 
»Bratstva in enotnosti«. Na ve
likem zborovanju graditeljev 
avtoceste, se je v  Beogradu 
zbralo nad 150 tisoč prebival
cev glavnega mesta Na mitin
gu je govoril podpredsednik 
republike Aleksandar Ranko
vič.

Cesto Bratstva in enotnosti 
je mladina gradila v sedmih e
tapah. V letih 1948, 1949 in 
1950 je bil izgrajen odsek med 
Zagrebom in Beogradom, leta 
1958 Ljubljana — Zagreb, od
sek ceste med Nišem in Para
činom je bil izgrajen leta 1959, 
leto kasneje pa so brigadah 
izgradili cesto med Nišem in 
Grdeličko klisuro in del ceste 
v  Makedoniji, v  letu 1961 je 
bila končana cesta skozi Gr

deličko klisuro do Skopja in 
še 46 km od Skopja na jug. V 
lanskem letu je bi izgrajen od
sek med Paračinom in Osipa

onico in letos med Osipaonico

in Beogradom. Tako je m ladi
na v devetih letih izpolnila 
svojo naj večjo nalogo, zgradila 
je cesto, ki povezuje jug in se
ver naše države.

Pri izgradnji avtoceste je 
sodelovala tudi pomurska mla
dina. Pomurske brigade so v 
letih 1948— 1950 dosegle izred
ne delovne uspehe. Po tej po
ti pa so ubrali tudi brigadir
ke in brigadirji, k i so sodelo
vali na zvezni akciji od 1958 
leta do letos. V  15 brigadah 
je sodelovalo čez 1900 mladink

in mladincev iz Pomurja. 
Vsak tretji brigadir se je  vr
nil s trase s pohvalo ali udar
niško značko. Vse brigade so 
bile večkrat udarne, prejele so 
posebne pohvale, nekatere pa

celo najvišja priznanja. Jugo
slovanska, pa tudi pomurska 
mladina pa se že pripravlja 
na novo akcijo gradnje Jad
ranske magistrale v  prihod
njem letu.

VRNITEV ZADNJIH 
BRIGADIRJEV
V  torek popoldne so se v 

Ljutomer, Gornjo Radgono, 
Lendavo in v  Mursko Soboto 
vrnili brigadirji in brigadirke, 
ki so v  poslednji izmeni so
delovali pri izgradnji ceste 
»Bratstva in enotnosti«. Po
murski brigadirji in brigadir
ke so bili v  okviru brigade 
mariborskega okraja in so od 
septembra meseca bili nasta
njeni v  mladinskem naselju v 
Belem potoku. Pomurski brigadirji — v Belem potoku pri Beogradu

Z a p o z n e l o  p i s m o  b r i g a d i r j e v  
o z a d n j i h  l o p a t a h  n a  t r a s i

Dragi tovariši Pomurci, ja v 
ljam o se Vam iz  IV . Mariborske 
mladinske delovne brigade »Jože 
Kerenčič« v naselju » Iv o  Lola R i
ba r« v  Belem  potoku pri Beogra
du.

Naš cilj j e  bil, da zgradim o 
zadnje kilom etre na cesti od  Osi

paonice do Beograda. Asfa ltn i trak 
se že v ije  vseskozi od D ževdželije  
do Beograda. T o  cesto j e  gradilo 
več tisoč mladih rok.

Hočemo Vam  povedati tudi ne
kaj o  ž iv ljen ju  brigad irjev in bri
gadirk v našem naselju, predvsem  
pri nas, v  naši brigadi. Ž iv ljen je  
je  še kar prijetno, toda težko si 
je  pridob iti udarniško značko. Že 
v zgodnjih jutranjih  urah vih tim o 
v rokah kram pe in lopate. Tovari
ši iz  Pom urja, predvsem  Štefan 
Berke, skrbijo  za kulturno-zabav
no ž iv ljen je  v  vsem  naselju. P rav 
tako vesten je  kom andir na trasi, 
tovariš Štefan Hari. Delamo na 
najtežjem  odseku. D obili smo že 
tri priznanja, priboriti pa si na
meravam o naj več je  priznanje, to  
je  Plaketa AVNOJ. V  našem na
selju  sta še Zaječarska in Varaž
dinska brigada. Dobro se razume
mo. Ves prosti čas posvetim o pre
davanjem  in kulturno-zabavnemu 
življen ju . V  brigadi p rirejam o raz
ne tečaje, kot n. pr. šoferskega, 
natakarskega, kuharskega, šiv ilj
skega, zidarskega in traktorskega. 
Vsi teča ji p rehaja jo  h kraju. H 
kraju  pa gre tudi naše brigadir
sko živ ljen je , k i je  bilo lepo, če
prav zelo  naporno. B. S.

Jesenski motiv: industrijska jabolka (Foto: D. Beloglavec)

Iz m la d in sk ih  a k t iv o v
LJUTOMER

Občinski komite ZMS je  pripra
v il razstavo o  delu in življen ju  
mladinskih delovnih brigad ob za
ključku del na cesti »Bratstva in 
enotnosti«.

GORNJA RAD G O NA

Na sestanku s predavanji mla
dinske politične šole so se dogo
vorili o delu, razdelili so preda
vanja posameznim predavateljem  
in se domenili, da bodo predava
te lji pripravili teze za posamezna 
predavanja. MPS bo obiskovalo o
krog 40 m ladincev in mladink.

LE N D AV A

Občinski kom ite je  v  nedeljo 
organiziral delovno akcijo  pri ure
jan ju  igrišča pri TVD  »Partizan «. 
Na akciji so sodelovali brigadirji 
in brigadirke iz cele občine in o
stala mladina. Is ti dan popoldne 
so im eli tudi brigadirski ples in 
kresovanje..

TRIJE DELOVNI RAZGOVORI SOBOŠKIH MLADINCEV

Mladinke in mladinci na Sred
n ji šoli za telesno vzgo jo  so na 
konferenci spreje li akcijsk i pro
gram za tekoče leto. Po  konferen
ci so organizirali proslavo v  po
častitev občinskega praznika in za
ključka del na cesti »Bratstva in 
enotnosti«.

V  Tovarn i mesnih izdelkov so i
m eli letno konferenco aktiva ZMS. 
U gotovili so, da je  vzrok  doseda
n ji nedelavnosti celotnega aktiva 
iskati v  nedelavnosti samih mla
dincev in v  n eizvedljlvosti članov 
sekretariata aktiva ZMS.

V  podjetju  »P rekm ursk i maga
z in « so na konferenci mnogo go
vorili o dosedanjem delu, ki ni 
bilo najboljše. Obsodili so nede
lavnost posameznih m ladink in

mladincev, prav tako pa tudi ne
delavnost dosedanjega vodstva ak
tiva.

K R IŽE VC I P R I LJUTOMERU

M ladinke in mladinci so na let
ni konferenci ugotovili, da je  bilo 
delo v  aktivu še kar uspešno, do
dali pa so, da bi lahko bilo bolje 
organizirano. Posebne težave ima
jo  s pom anjkanjem  prostorov. 
Mladina mora namreč za svo je  se
stanke plačati uporabo prostorov. 
Tudi prosvetni delavci, m lajši, ne 
sodelu jejo najbolj v  delu aktiva 
ZMS.

L IP A
Mladina je  na letn i konferenci 

med drugim  razpravljala tudi o 
organizaciji klubskega življen ja. 
M ladinke in m ladinci so pomaga
li p r i izgradn ji vaškega doma, za
to so sklenili, da bodo krajevno 
skupnost zaprosili za prostore v  
tem domu. Prepričani so, da jim  
bo potem celotno dejavnost mla
dine v  prostem času laž je  organi
zirati.

CVEN

Letna konferenca ni najbolje u
spela. M ladinke in m ladinci so u
gotovili, da im ajo ugodne pogoje 
za delo, vendar niso dosegli za
željen ih  uspehov. K rivdo  za to no
s ijo  sami in vodstvo aktiva, ki 
svojih  dolžnosti ni v  redu izpoln i
lo. Zato so na konferenci popol
noma zam enjali vodstvo in spre
je li  realni delovni program.

V R ELO  H U M O R J A
JA N  B A U K A R T : ROJEN 1889 V 

CELJU, STALNO  SE JE N ASE LIL  
V  LJUTOMERU 1909 LETA. ŽE 
PREJ P A  JE HODIL V ŠOLSKIH 
PO Č ITN ICAH  N A  POSESTVO 
GROFA LAM BERG A V  GRESOV
ŠČAK, KJER JE B IL  NE KAKŠE N 
RAČUNOVODJA. B IVANJE V LJU
TOMERU JE M ORAL PR E K IN IT I 
MED VOJNO, KO JE B IL  IZG 
N AN . TAKO J PO VOJNI SE JE 
V R N IL  V  LJUTOMER IN  TA M  
O R G A N IZ IR A L  NIŽJO G IM N A Z I
JO, K I JO JE VODIL DO LETA 
1952, KO SE JE P R E S E L I  V M A
RIBOR, KJER JE NEKAJ ČASA 
PR E D AV A L  N A  K LA S IČ N I G IM 
N A Z IJ I, N ATO  P A  JE UREJAL 
P IO N IR SKO  KNJIŽN ICO .

Na stopnišču radenske Terap ije  
sva se prod dnevi srečala, menda 
drugič po dolgih letih  od takrat,
ko nam je  v  ljutom erski gimna

z iji znal tako pristno, nevsiljivo , 
pogostokrat s šalo popoprano pre
davati slovenščino. Sošolec iz  ti
stih let m i je  nedolgo tega pripo
vedoval: s sošolcem sva morala 
na sprejem nem izpitu za gim nazi
jo  tudi nekaj narisati na tablo. 
Zmenila sva se. da bo eden nari
sal konja, drugi zajca. Sama sva 
bila v  predavalnici, se potila in 
pomagala drug drugemu. K o sva 
končala, sva bila menda celo za
dovoljna z risbami. Pa se odpro
vrata predavalnice in vstopi »sta
ri« . Dvigne očala na čelo, pogleda 
risarijo na tabli, se obrne do na
ju in resno vpraša: — No, katera 
slika predstavlja konja, katera 
zajca! —

V lak nas je  v lekel proti L ju to
meru. Na »g la vn i«  postaji smo iz 
stopili in  tov. Baukart je  obujal 
spomine od stare Kukovčeve dvo
rane, preko prve lju tom erske e

lektrarne, ki da je  tako pogosto 
freta la , do gim nazije, k je r smo 
stopili malo tudi čez prag. Tu  je  
bil tov. Baukart dolga leta rav
natelj meščanske šole in kasneje 
gimnazije. Da je  od tistih prvih 
let preteklo že precej časa, kažejo 
tudi košate češnje na šolskem 
dvorišču, ki jih  je  sam sadil in 
cepil. Menda tako. kot so včasih 
delali vsi dobri šo ln ik i

Kaj sodite kot aklimatizira
ni Prlek o prleškem dialektu? 
(Moram reči, da se mi je prvo 
vprašanje ponesrečilo, ker bi 
lahko prištevali tov. Baukarta 
med pristne Prleke, saj je v 
mladih letih živel precej časa

v Mariboru pri prleški druži
ni).

— Spada med najpristnejše, ker 
ne požira končnic. Ohranil je  tu
di mnogo starih besed in  ob lik  in 
škoda bi bilo, če b i ga popolno
ma zanemarili.

Koga smatrate med Prleki 
za pristnega šaljivca?

Janka D ijaka iz  Ljutomera, 
ki je  dal svojem u juncu in kravi 
ime Bismark in Germanija. In ko 
je  pelja l s svo jo  vprego  po L ju 
tomeru m im o kakega nemčurja, je  
na ves glas kričal: Ču, Bismark, 
ajs, Germ anija ! Potem  Cirila M ik
la, učitelja v  Ljutomeru. V obrtni 
šoli je  poučeval računstvo. Hotel 
je  biti nazoren in je  pri razlagi 
o ulomkih vzel v  roko jabolko, ga 
prerezal in vprašal nekega učen
ca, ka j da je  to. Polovica , se od

reže učenec. M iki razreže jabolko 
na četrtine: To  so frta li, dobi od
govor. Ne, to so četrtine, popravi 
učitelj. Nato je  poskušal pokazati 
še kaj je  osmina, zato je  četrtine 
spet razrezal. N o  in kaj je  to, 
se ob m e do učenca: T o  pa je  re
ženj! zine korajžno nadebudni o
brtnik. Šaljivec je  bil neki M irko 
Muršec, ki je  pisal tudi šaljive 
zgodbe v časopise. B ilo pa je  še 
več takih, k i so se znali pristno 
pošaliti.

Se pravi, da so bili včasih 
ljudje bolj dovzetni za šalo?

— Res je , ž iv ljen je  je  b ilo  vča
sih m nogo bo lj enostavno. Penez 
sicer nismo imeli, ž iveli pa smo!

Kako to. da ste se med dol

goletnim bivanjem v  Ljutome
ru ogreli za konjski šport?

— Tega je  pravzaprav kriv moj  
svak Hinko D rven ik , ki je  bil 
predsednik dirkalnega društva. 
Postal sem štarter: spušča sen d ir
kače! T o  delo  sem opravlja l blizu 
25 let.

Ljudje, ki vas poznajo, pra
vijo, da se vas leta pravzaprav 
ne »primejo«. Kaj pravite na 
to?

— Dobra ploha; tudi oče je  do
čakal 82 let. S icer pa tudi dobro 
vino ne škoduje, če ga p iješ s pa
m etjo in na dobro podlago.

Kaj bi kot izkušen pedagog 
predlagali mlajšim?

— N a j se več naučijo. Naj ži
v ijo  z  ljudm i in pokra jino; »k o fe 
raš i« niso b ili n ikoli dobri vzgo 
jite lji.

Včasih ste precej prevajali 
iz angleščine.

— Sem, toda sedaj ne več. Pač 
pa pišem prleške povesti, k i jim  
bom dal naslov »V  trčkah« in 
»T r ije t«  (tr ije t je  neka stara go
stüvanjska jed).

Bili ste na otvoritvi Miklo
šičeve plošče in spomenika le
ta 1926.

— Da spominjam se kako j e 
lilo  in prof. Rajko Nahtigal je  stal 
pod kram arsko m arelo in skoraj 
dve uri govoril. Na otvoritv i je  b i
lo  precej gostov: dr. Ivan P r ija 
telj, dr. M arija Murko, Fran Go
vekar in še drugi. Popoldne smo 
šli h Kapeli. . .

Kaj bi povedali kot gost na 
račun radenskega zdravilišča?

— N ič ! P ač  to, da naj gosti p o 
noči ne treskajo z vrati. Drugače 
pa je  celotna organizacija v  zdra
vilišču odlična. JUS M AKOVEC
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Kako so nekdaj barantali s prekmurskim kmetom
Pred seboj imam z okornimi 

črkami pisano staro listino. 
Nastala je v Murski Soboti 22. 
septembra 1718, torej 245 let 
pred nami. Pisana je v ma
džarščini z gosjim peresom. L i
stino je podpisal porotnik ple
miškega sodišča Železne župa
nije.

Ko je listina nastala, kmet 
še ni bil svoboden, še so mu 
celo odvzeli najosnovnejšo pra
vico — svobodno selitev. — 
Zakon ga je priklenil na gra
ščakovo zemljo, katero je ob

deloval do svoje smrti. Razum
ljivo je, da si je kmet iskal 
poti, kjer bi si lahko nekoliko 
olajšal grenko življenje. Zara
di tega se je cesto dogajalo, 
da je kakšen kmet pobegnil 
od svojega gospodarja na kakš
no drugo veleposestvo v nadi, 
da mu bo na novem službenem 
mestu boljše.

Zemljiški gospodje so hote
li preprečiti take pobege s tem, 
da so primorali tlačane podpi
sati obveznice drug za druge
ga, da ne bodo pobegnili. Ako

pa se je vseeno to zgodilo, so 
se obvezali, da bodo zemljiš
kemu gospodu plačali določe
no odškodnino o denarju. Ta 
odškodnina je znašala navad
no 100—200 forintov.

Tak slučaj opisuje zgoraj na
vedena listina — obveznica. 
Zemljiški gospod Beri Balogh 
Peter, ki je imel posestva v M. 
Soboti. Dokležovju in Pucon
cih. Dvajset tlačanov je mora
lo podpisati obveznico za tla
čana Matjaža Kuharja iz Go
rice — tako se je imenoval 
tlačan — da prevzamejo jam

stvo za omenjenega Kuharja, 
da bo svojemu graščaku zvest 
in uslužen in  da ne bo pobeg
nil. V slučaju pobega pa bo
do plačali zemljiškemu gospo
du Balogh Petru 100 forintov,. 
— vsak podpisnik 5 forintov.

Trenutno se nam zdi, da ta 
vsota niti ni velika, toda če 
pomislimo, da je bilo tedaj raz
meroma malo denarja in ga 
je bilo težko prislužiti ter je 
imel veliko vrednost, je  bila 
taka obveza za tlačana ne le 
največja krivica, ampak tudi 
zelo velika žrtev. Fr. Gumilar

VSAKDANJI GOST V RADENCIH

Š E  N E  P O Z N A T E  K A R L E K A ?
Karlek  Horvat, ali na kratko 

Karlek, kot ga poznajo gostje ra
denskega zdravilišča, je  že 22 let 
v zdravilišču. Bil je  skladiščnik,

potem v naliv a lnici, v  brusilnici, 
sedaj pa že deset let sprejem a
na avtobusni in železniški postaji 
goste kot postrešček. T o  pa ni ta
ko enostavno: v  Radence pripelje  
vsak dan 17 avtobusov, prav toliko

jih  odpelje ,  po leg tega je  treba š e  
šestkrat pogledati tudi na železn i
ško postajo, zju tra j buditi o d h a ja 
joče goste in  še in še. T o  j e  v e r 
jetno tudi razlog, da m i je  zaupal 
menda svo jo  n a jveč jo  že ljo : »P r i
mernejše voz ilo  kot je  ta m oj 
tricik l bi m i morali kupiti. O blju
bili so že, toda. . . . Nekaj takega, 
na akumulator, kot im a jo  na žele
zniški postaji, ali pa moped-tri
c ik l«.

Im el sem menda srečo, da sva 
lahko pol ure v  miru posedela. Če 
povem  po pravici, sva se pravza
prav nekoliko skrila, ka jti drugače 
bi moral Karlek sem , Karlek tja. 
Gosti prav ijo , da im ajo  Karleka 
radi. To  kaže tudi tistih 293 čestitk 
za N ovo  leto, k i jih  je  dobil Karlek  
od zdraviliških gostov iz  Holandi
je, Finske, Ita lije , Nem čije, A vstri
je  in tudi od domačih gostov. To 
re j: kdo v Pom urju  je  še to liko  
popularen kot K arlek !

R azgovor s Karlekom  pa ne bi 
b il pristen, če ne bi bil povedal 
k a j šaljivega. Nekoč — prav i — 
sem pristopil k  neki gostji, kot 
pač to zahteva m oja služba, da j i  
pomagam odnesti kovčke in ji  po
kazati sobo. Pa  m i je  bolj nepri
jazno kot prijazno dejala, da bo 
že brez njega. Nekoliko  kasneje 
sta se z isto gostjo  srečala. »K je  
pa se pri vas kosi?« se j e obrnila 
gostja do Karleka v pristni ljub
ljanščini. Karlek pa ne bi bil K ar
lek, če j i  ne bi krepko odvrn il: 
»Tam  zadaj, na travniku za T e 
ra p ijo !«  Bila je  seveda šala, m alo 
pa tudi revanš. Sicer pa se Karlek 
zaveda, da je  on zaradi gostov in 
ne obratno.

DELOVNI ČLOVEK NAJ BO OKUSNO, LEPO IN POCENI 

OBLEČEN.
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